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Opetuslautakunta 
 
Aika 01.10.2024 klo 17:00 - 19:42 
 
Paikka Kaupungintalo, kokoustila Kataja, Tehdaskatu 2, Salo 
 
Käsitellyt asiat 
 
§ Otsikko Sivu 
§ 88 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus, pöytäkirjan 

tarkastaminen sekä tiedoksi antaminen kunnan jäsenelle 
3 

§ 89 Asioiden käsittelyjärjestyksen hyväksyminen 4 
§ 90 Uskelan koulun ja päiväkodin hankesuunnitelman päivittäminen 5 
§ 91 Sosialidemokraattisen valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite 

maksuttoman toisen asteen koulutuksen turvaamiseksi nuorille 
13 

§ 92 Vihreän valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen 
asteen säilyttämiseksi 

16 

§ 93 Vetoomus osa-aikaisen kirjallisuuspedagogin toimen puolesta 18 
§ 94 Nuorisovaltuuston ym. valtuustoaloite aamupalakokeilun 

jatkamisesta ja laajentamisesta 
20 

§ 95 Talousarvio 2025, opetuslautakunta 29 
§ 96 Janne Väistön ym. valtuustoaloite kielisaareketoiminnan 

kehittämiseksi 
43 

§ 97 Tupuri-Anjalan päiväkodin nimen muutos 1.11.2024 alkaen 49 
§ 98 Perusopetuksen ja lukiokoulutuksen sekä musiikkiopiston 

työsuunnitelmat lukuvuodelle 2024-2025 
50 

§ 99 Henkilötietojen tarkistuspyyntö (JulkL 24.1 § 7) 52 
§ 100 Viranhaltijapäätökset 53 
§ 101 Tiedoksi tulleet asiat 54 
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Osallistujat 
 
 Nimi Tehtävä Lisätiedot 
    
Läsnä Mänkäri Marjaana puheenjohtaja  
 Lehtinen Päivi 1. varapuheenjohtaja pöytäkirjantarkastaja 
 Pajulo Esa 2. varapuheenjohtaja  
 Pihakivi Sanna 3. varapuheenjohtaja  
 Halkilahti Jaakko jäsen  
 Hurve Anne jäsen  
 Huttunen Jukka jäsen  
 Jokinen Kirsi-Maria jäsen  
 Merivirta Laura jäsen  
 Poikela Marko jäsen  
 Salko Petri jäsen  
 Seitz Elina jäsen  
 Suominen Olli-Pekka jäsen pöytäkirjantarkastaja 
 
Poissa Rrustemi Drin 
 
Muu Olkinuora Antti kaupunginhallituksen 

edustaja 
 

 Haanpää Mirka asiantuntija läsnä §:t 88-95 
 Karlsson Anna  asiantuntija  
 Lahti Inkeri  asiantuntija  
 Stoor Pia  esittelijä  
 Säilä Jaana  pöytäkirjanpitäjä  
 
 
Pöytäkirjan nähtävilläpito 
 

Tarkastettu pöytäkirja pidetään nähtävillä yleisessä tietoverkossa alkaen 
09.10.2024  
 
 
Tämä pöytäkirja on allekirjoitettu sähköisesti. Allekirjoitettu asiakirja on  
tallennettu sähköisenä Salon kaupungin asianhallintajärjestelmään. 
Allekirjoituksen oikeellisuuden voi todentaa kirjaamosta.
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Opetuslautakunta § 88 01.10.2024 
 

 

 
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus, pöytäkirjan tarkastaminen sekä tiedoksi antaminen 
kunnan jäsenelle 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 88 
   
 

Kuntalain 103 §:n mukaan toimielimen kokous on päätösvaltainen, kun 
enemmän kuin puolet jäsenistä on saapuvilla. 
 
Esityslista on lähetetty toimielimen päättämällä tavalla neljä päivää ennen 
kokousta. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan 7.10.2024 ja tarkastettu pöytäkirja julkaistaan 
9.10.2024 kuntalain 140 §:n mukaisesti kaupungin yleisessä tietoverkossa, 
ellei yksittäisen asian osalta ole tiedoksianto-osassa muuta ilmoitettu. 
 
 

Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 
 

Päätösehdotus Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. Tämän 
kokouksen pöytäkirjantarkastajiksi valitaan Olli-Pekka Suominen ja Päivi 
Lehtinen. 
 

Päätös Merkittiin, että vs. taloussuunnittelija Mirka Haanpää oli läsnä kokouksessa 
§:t 88-95. Haanpää oli asiantuntijana asiassa § 95 ”Talousarvio 2025, 
Opetuslautakunta” 
 
Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Opetuslautakunta § 89 01.10.2024 
 

 

 
Asioiden käsittelyjärjestyksen hyväksyminen 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 89 
   
 

Toimielimelle on toimitettu kokouksen esityslista. Hallintosäännön 156 §:n 
mukaan asiat käsitellään esityslistan mukaisessa järjestyksessä, ellei 
toimielin muuta päätä. 
 
Hallintosäännön 157 §:n mukaan toimielin voi esittelijän ehdotuksesta tai 
jäsenen ehdotuksesta, jota on kannatettu, ottaa enemmistöpäätöksellä 
käsiteltäväksi asian, jota ei ole mainittu kokouskutsussa. 
 
 

Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 
 

Päätösehdotus Päätetään käsitellä asiat ennalta jaetun esityslistan mukaisesti. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Opetuslautakunta § 24 05.03.2024 
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Uskelan koulun ja päiväkodin hankesuunnitelman päivittäminen 
 
Opetuslautakunta 05.03.2024 § 24 
 
 
Valmistelija vs. sivistyspalveluiden johtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi,02 778 4688, 

talonsuunnitteluarkkitehti Tommi Kaarto, tommi.kaarto@salo.fi, 
027785102, kiinteistöpäällikkö Jarno Mustonen, jarno.mustonen@salo.fi, 
02 7785503, varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, 
anna.karlsson@salo.fi.02 7787850  

 
Sivistyspalvelut on yhteistyössä tilapalvelujen kanssa laatinut kaksi 
vaihtoehtoa Uskelan uuden koulun ja päiväkodin hankesuunnitelmaksi. 
Hankesuunnitelman tarkoituksena on löytää ratkaisu Uskelan koulun 
Kavilankadun yksikön ja Torikadun päiväkodin tilatarpeisiin. Tämän vuoden 
talousarviossa on hankkeelle varattu 300 000 euroa.  
 
Nykytila 
Nykyinen Uskelan koulu toimii kahdessa eri toimipisteessä: Kavilankadulla 
ja Anjalankadulla. Uskelan koulu muodostettiin vuonna 2016 yhdistämällä 
silloiset Keskustan ja Meritalon koulut yhdeksi hallinnolliseksi 
kokonaisuudeksi. Yksiköistä Anjalankadun yksikkö on erityisopetukseen 
keskittynyt 1-9 luokkien yhtenäiskoulu. Kavilankadun yksikössä on 
normaalin perusopetuksen lisäksi musiikkipainotteista opetusta. 
Hankesuunnitelma keskittyy näistä vain Kavilankadun yksikköön. 
Anjalankadun toiminta säilyy entisellään olemassa olevissa tiloissaan. 
Nykyinen Uskelan koulun Kavilankadun rakennus on vuosien saatossa 
painunut merkittävästi ja rakennukseen on syntynyt rakenteellisia vaurioita. 
Vaurioiden etenemistä seurataan, mutta varmaa tietoa rakennuksen 
käyttökelpoisuudesta tulevaisuudessa ei ole. Rakennuksessa on lisäksi 
sisäilmasta johtuvia ongelmia ja rakennuksen kellarikerros on tästä syystä 
pois käytöstä. 
 
Torikadun päiväkoti sijaitsee alun perin päiväkodiksi rakennetussa 
kiinteistössä Torikadun varrella. Rakennus on valmistunut 50-luvulla ja 
siihen on tehty vuosien varrella useita korjauksia. Viimeisin peruskorjaus 
vuonna 2000. Kiinteistö on kärsinyt pitkään sisäilmaongelmista. Erityisesti 
kellarikerroksen kapillaarisen kosteuden nousu on aiheuttanut ongelmia ja 
kesällä 2023 kellarikerros jätettiin kokonaan pois käytöstä, jolloin yksi 
esiopetusryhmä siirrettiin elokuusta Kavilankadun yksikköön. Muilta osin 
tilat ovat käyttötarpeeseen nähden ahtaat ja riittämättömät sekä hankalasti 
muunneltavat. Rakennuksessa on ollut vakavia sisäilmaongelmia ja osia 
rakennuksista on asetettu käyttökieltoon. Marraskuussa valmistuneen 
kuntotutkimuksen perusteella rakennukset vaatisivat täydellisen 
peruskorjauksen. Tämän vuoksi opetuslautakunta on 12.12.2023 § 86 
päättänyt siirtää Torikadulla toimivat neljä lapsiryhmää väistötiloihin 
elokuun 2024 aikana. 

mailto:.mustonen@salo.fi
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Hankesuunnitelma sisältää kaksi eri ratkaisuvaihtoehtoa tilaratkaisuksi 
Hankesuunnitelmassa määritellään mm. hankeen laajuus, rakennuspaikka, 
toiminalliset ja rakennustekniset tavoitteet sekä tavoitehintalaskelma.  
Hankesuunnitelma on laadittu sillä tavoitteella, että tilojen käyttö tehostuu, 
saavutetaan toiminnallisia synergiaetuja ja mahdollistetaan käyttökulujen 
pieneneminen.  
Kavilankadun nykyinen koulu sijaitsee Salon keskustan välittömässä 
läheisyydessä Kavilankadun ja Tahkonkadun kulmassa. Koulun tontti on 
kooltaan noin 12 300 m2 ja tontilla sijaitsee koulurakennuksen lisäksi myös 
hiekkaurheilukenttä sekä koulun ulkoilupihat sekä parkkipaikkoja 
henkilökunnalle. Hankesuunnitelman kannalta kaava on toimiva, eikä sitä 
ole tarpeen muuttaa. Rakennusoikeus riittää siihen, että nykyiset 
rakennukset puretaan ja tilalle rakennetaan uusi. Periaate on se, että 
vanha koulu voi toimia normaalisti käytössä rakentamisen ajan. 
Uusi koulu rakennettaisiin pihaan siten, että työmaa voidaan rajata 
turvallisesti koulun pihasta. Hanke käsittää koulun ja päiväkodin 
uudisrakennuksen.  Päiväkoti suunnitellaan seitsemälle 
varhaiskasvatusryhmälle apu- ja henkilöstötiloineen. Koulun ja päiväkodin 
tiloja voidaan hyödyntää koulun, päiväkodin, lasten ja henkilöstön kesken. 
Kun lapset jo päiväkodissa ollessaan ovat samassa kiinteistössä tulevan 
koulunsa kanssa, nivelvaihe siirtyessä varhaiskasvatuksesta kouluun 
helpottuu tutussa ympäristössä. 
 
Piha-alueet rakennetaan ja kalustetaan leikkivälineineen urakkaan 
kuuluvana. Hankesuunnitelman kannalta kaava on toimiva, eikä sitä ole 
tarpeen muuttaa. Uuden rakennuksen on näin tarkoitus korvata kaksi 
nykyistä rakennusta ja tarjota toimivat, muuntojoustavat tilat vuosiksi 
eteenpäin. Hankesuunnitelmassa on tutkittu kahta vaihtoehtoista 
toteutusmallia. 
 
Vaihtoehdot  
Hankesuunnitelmassa on lähdetty tutkimaan kahta vaihtoehtoista 
toteutusmallia: 
• Vaihtoehto 1:ssä (Kavilankatu 1 tontille) rakennetaan kokonaan uusi 

koulu- ja päiväkotirakennus Kavilankadulle, joka korvaisi nykyiset 
Uskelan koulun Kavilankadun ja Torikadun päiväkodin tilat. 
Uudisrakennuksesta tulisi kaksisarjainen koulu, jossa toimisi tilat 
luokille 1-6 kutakin luokka-astetta kaksi ryhmää. 
Päiväkotiin sijoittuisi seitsemän varhaiskasvatusryhmää apu- ja 
henkilöstötiloineen. 
 

• Vaihtoehto 2:ssa on tarkasteltu mahdollisuutta tehdä Kavilankadun 
uudesta rakennuksesta pienempi siirtämällä 3-6 luokkien oppilaat 
nykyisen Moision koulun tiloihin niitä laajentamalla ja muuttamalla. 
Näin Moision koulusta muodostuisi yhtenäiskoulu ja Uskelan koulun 
Kavilankadun yksiköstä tulisi päiväkodin ja alaluokkien (1-2 luokat) 
muodostama kokonaisuus. 
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Molemmista vaihtoehdoista on laadittu kustannusarviot ja niiden 
perusteella uudisrakennus tulisi rakennuskustannuksiltaan edullisemmaksi. 
Vaihtoehto 1:n (Kavilankadun uusi koulu ja päiväkoti + vanhan purku) 
kokonaishinta-arvio on n. 17,1 milj. €. 
 
Vaihtoehto 2:n (Kavilankadun päiväkoti ja alakoulu + vanhan purku ja 
Moision koulun muutokset) kokonaishinta-arvio on n. 18,9 milj. €.  
Näistä kahdesta on vaihtoehto 1 teknisesti helpompi toteuttaa ja erityisesti 
opetustoimi voi rakennusaikana toimia vähemmin muutosjärjestelyin. 
Vaihtoehto 2 aiheuttaa suuremman toiminnallisen muutoksen erityisesti 
opetustoimeen. 

 
Oheismateriaalina on hankesuunnitelma ja lapsivaikutusten arvioinnit. 
 

 
Esittelijä Vs. Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää hyväksyä Uskelan päiväkodin ja koulun 

hankesuunnitelman vaihtoehto 1:n mukaan ja ehdottaa 
kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, että 
kaupunginvaltuusto hyväksyy hankesuunnitelman vaihtoehto 1:n mukaan. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta kokouksessa oli läsnä asiantuntijana 
Jarno Mustonen.  
 
Opetuslautakunta palautti yksimielisesti asian uudelleen valmisteluun. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa.  
  
Merkittiin, että Mustonen poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn 
jälkeen klo 17.41. 

 
Tiedoksianto - 
 
Opetuslautakunta 19.03.2024 § 36 
 
 
Valmistelija vs. sivistyspalveluiden johtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi,02 778 4688, 

talonsuunnitteluarkkitehti Tommi Kaarto, tommi.kaarto@salo.fi, 
027785102, kiinteistöpäällikkö Jarno Mustonen, jarno.mustonen@salo.fi, 
02 7785503, varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, 
anna.karlsson@salo.fi.02 7787850 

 
Opetuslautakunta palautti asian uudelleenvalmisteluun ja edellytti 
kolmannen vaihtoehdon eli kolmesarjaisen koulun ja 10-ryhmäisen 
päiväkodin tarkastelua. Oheismateriaalina tämän vaihtoehdon tilaohjelma 
ja suunnitelma tontin käytöstä. Vaihtoehto 3 edellyttää pienryhmä-, eteis-, 
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varasto-, sosiaali-, huolto-, siivous- ja ruokailutilojen koon ja määrän 
kasvattamista. Lapsi- ja oppilasmäärän kasvu edellyttää erillisen 
liikuntatilan lisäämistä päiväkodin käyttöön. 
 
Rakennusmassa edellyttää asemakaavapoikkeamaa, jotta piha voidaan 
hyödyntää täysimääräisenä. Tästä huolimatta arvioidaan, että piha voi 
jäädä liian pieneksi kasvavan lapsi- oppilasmäärän käyttöön. Hiekkakenttä 
pitää mahdollisesti sijoittaa kiinteistön ulkopuolelle kaavamuutoksen 
myötä. Pysäköintiä ei voida hoitaa nykyisellä tontilla riittävissä määrin. 
 
Uskelan koulun 1.luokkalaisten oppilasmäärä syntyneiden ikäluokkien 
perusteella vuonna 2026-2027 on 31 oppilasta, vuonna 2027-2028 on 41 
oppilasta, 2028-2029 on 37 oppilasta, 2029-2030 on 33 oppilasta. Uskelan 
koulussa on jokaisella vuosiluokalla oma eritysopetuksen ryhmä, joissa on 
kymmenen oppilaspaikkaa. 
 
Kolmannen vaihtoehdon toteuttaminen aiheuttaa perusopetuksessa 
tarpeen tarkastella keskusta-alueen oppilasmäärien jakautumista koulujen 
välillä. Laskevat oppilasmäärät haastavat koulujen 
toimintamahdollisuuksia. 
 
Vaihtoehto 3 varhaiskasvatuksen osalta lisäisi päiväkotiin kolme 
lapsiryhmää, jolloin päiväkoti olisi 10-ryhmäinen. Vaihtoehto tuo 
mahdollisuuden tarkastella tulevia keskusta-alueen päiväkotien 
peruskorjauksia. Vaihtoehto mahdollistaisi esimerkiksi Palometsän 
päiväkodin ja kolmen lapsiryhmän toimintojen yhdistämisen Uskelan 
päiväkodin yhteyteen ja päiväkotikiinteistöstä luopumisen. Palometsän 
päiväkodin kahden ryhmän parakkirakennus on päätetty lakkauttaa 
valtuuston päätöksellä 4.2.2020 § 12. Päiväkodin johtamisen 
näkökulmasta toimintojen keskittäminen isompiin kokonaisuuksiin 
mahdollistaa päiväkodin johtajan läsnäolon yksikössä sekä 
henkilökuntaresurssiin joustavan käytön. 
 
Vaihtoehto 3 kokonaishinta-arvio on n. 21,7M€. 
Vaihtoehtoon 3 liittyvien huomioiden vuoksi valmistelussa on tarkasteltu 
myös vaihtoehtoa 4. Siinä koulu rakennettaisiin tulevien oppilasmäärien 
perusteella 2-sarjaiseksi ja päiväkoti 10-ryhmäiseksi, joista yksi ryhmä 
toimisi avoimen varhaiskasvatuksen tilana. Tätä vaihtoehtoa puoltaa 
tiedossa olevien perusopetuksen oppilaiden määrä. Päiväkodin 10-
ryhmäisyyttä puoltaa mahdollisuus jättää Palometsän päiväkodin 
peruskorjaus tekemättä ja keskittää päiväkotien henkilöstöresurssien 
käyttöä ja johtamista. Vaihtoehdon 4 tilaohjelma on oheismateriaalina. 
Tilaohjelmassa on kasvatettu tiloja päiväkodin lisäryhmien vuoksi, muun 
muassa tilaohjelmaan on lisätty päiväkodille oma sali. Vaihtoehdon 4 
kustannusarvio on noin 19,5 M€. 
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Esittelijä vs. Sivistyspalveluiden johtaja 
 

Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää hyväksyä Uskelan päiväkodin ja koulun 
hankesuunnitelman vaihtoehto 4:n mukaan ja ehdottaa 
kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, että 
kaupunginvaltuusto hyväksyy hankesuunnitelman vaihtoehto 4:n mukaan. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta kokouksessa oli läsnä asiantuntijana 
Jarno Mustonen.  
 
Marko Poikela saapui kokoukseen tämän asian käsittelyn aikana klo 16.07. 
  
Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
 
Kaupunginhallitus 25.03.2024 § 101 
 

 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy Uskelan päiväkodin ja koulun hankesuunnitelman vaihtoehto 4:n 
mukaan. 
 

Päätös Esittelijä täydensi päätösehdotustaan siten, että vaihtoehto 4:ssä koulu 
rakennettaisiin tulevien oppilasmäärien perusteella 2-sarjaiseksi ja 
päiväkoti 10-ryhmäiseksi, joista yksi ryhmä toimisi avoimen 
varhaiskasvatuksen tilana. 
  
Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen sekä esittelijän täydennetyn 
päätösehdotuksen. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 15.04.2024 § 31 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy Uskelan päiväkodin ja koulun hankesuunnitelman vaihtoehto 4:n 
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mukaan. Vaihtoehto 4:ssä koulu rakennettaisiin tulevien oppilasmäärien 
perusteella 2-sarjaiseksi ja päiväkoti 10-ryhmäiseksi, joista yksi ryhmä 
toimisi avoimen varhaiskasvatuksen tilana. 
 

Päätös Valtuutettu Jonna Nyyssönen teki valtuutettujen Kai Schneiderin, Mika 
Nummenpalon, Saija-Reetta Puopolon ja Timo Lähteenmäen kannattaman 
seuraavan ponsiehdotuksen: Koulun tilat ja opetus suunnitellaan 
huomioiden musiikinopetuksen tarpeet, jotta musiikkipainotteinen opetus 
voi jatkua Salossa korkealaatuisena. Musiikkipainotteista opetusta 
tarjotaan koulussa edelleen pääsykokeiden kautta siten, että kaikilla 
lapsilla on yhdenvertainen mahdollisuus pyrkiä musiikkiluokalle. 
 
Kaupunginvaltuusto piti neuvottelutauon klo 18.48 - 19.00. 
  
Valtuutettu Jonna Nyyssönen muutti ponsiesityksensä kuulumaan 
seuraavasti: Koulun tilat ja opetus suunnitellaan huomioiden 
musiikinopetuksen tarpeet, jotta musiikkipainotteinen opetus voi jatkua 
Salossa korkealaatuisena. Valtuutetut Sari Pesonen, Kai Schneider, Mika 
Nummenpalo, Saija-Reetta Puopolo ja Timo Lähteenmäki kannattivat 
Nyyssösen ponsiesitystä. 
  
Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen sekä ponsiesityksen 
yksimielisesti. 

 
Tiedoksianto Valmistelijat 
 Sivistyspalveluiden johtaja 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 90 
964/10.03.02.00/2024 
 
 
Valmistelija sivistyspalveluiden johtaja Pia Stoor, pia.stoor@salo.fi, 02 778 4001,  

kiinteistöpäällikkö Jarno Mustonen, jarno.mustonen@salo.fi, 02 778 5503 
 
 Hankesuunnitelma käytiin läpi vielä kaikkien osapuolten kanssa, jossa 

ilmeni liikuntapalveluiden tarve suuremmalle liikuntasalille. Alkuperäinen 
suunnitelma salista oli 360 m2. Sali kaavailtiin alun perin 
voimistelukäyttöön.  

 
 Kyseinen liikuntasali on kaupungin keskustan tuntumassa hyvällä sijainnilla 

ja tarvetta salin käyttämiselle on seuroilla kuin liikuntayhdistyksillä.   
 Suunnitelmallinen liikuntaharrastus ja junioreiden kilpaurheilu tarvitsevat 

riittävästi tiloja sekä jaettavia liikuntatilojen vuoroja säännöllisen 
harrastustoiminnan toteuttamiseen. Lisäksi liikuntaolosuhteissa on 
tapahtunut muutoksia koskien Urheilutalon tilojen käyttämistä. Koripallon ja 
lentopallon juniorijoukkueiden harjoittelu ja pelien pelaaminen hyötyisivät 
isommasta liikuntatilasta. 

mailto:pia.stoor@salo.fi
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 Koulun isompi liikuntatila olisi pääsääntöisesti iltakäytön osalta harjoitustila, 
joka kohdentuisi koripallon, lentopallon, rytmisen voimistelun ja sulkapallon 
iltakäytön tarpeisiin. 

 
 Salin sijoittaminen tutkittiin tontinkäyttökaavion kautta siten, että 

varmistuttiin samalla piha-alueen riittävyydestä. Jo aiemmin esille noussut 
huoli piha-alueen riittävyydestä päätettiin tutkia tarkemmin sijoittamalla 
toivottujen pihavarusteiden tilavaraukset viitesuunnitelmaan. 

 
 Tutkielmien perusteella voitiin todeta, että piha voidaan toteuttaa riittävällä 

tavalla, mutta tiedostaen, että sen koko asettaa rajoituksia. Liikuntasalin ja 
sen toiminnan kasvattamisen myötä lisättiin samalla myös neljäs 
pukuhuonekokonaisuus ja varastotiloja. Kokonaisuudessaan rakennuksen 
pinta-ala kasvoi 532 m2. Muutos tulee vaikuttamaan myös ilmanvaihdon 
tarpeisiin, mutta niiden muutosta ei ole päivitetty. 

 
 Jotta salia voitaisiin käyttää myös korkeamman tason harrastesarjojen 

käytössä sen koon tulisi olla 31 x 26 m, eli n. 810 m2. Tilan korkeus tulisi 
olla 8,5-9 m. 

 
 Suuremmalla salilla esitetty viitesuunnitelma sekä tilaohjelma on päivitetty 

hankesuunnitelman liitteeksi. 
 Kustannusvaikutus arvioitiin puhtaasti neliöhinnan perusteella. 

Alkuperäisen hankesuunnitelman kustannusarvion neliöhinta oli 3144€/m2. 
 Neliömäärän kasvaessa em. verran, lisäkustannus neliöhinnan perusteella 

olisi n. 1,64 milj. euroa. Näin ollen kokonaiskustannusarvio hankkeelle 
kasvatetun liikuntasalin kanssa olisi 22,1 milj. euroa. 

  
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää hyväksyä Uskelan päiväkodin ja koulun 

hankesuunnitelman päivityksen, jossa on mukana suurempi liikuntasali 
sekä oheistilat ja ehdottaa kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto hyväksyy 
hankesuunnitelman päivityksen. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa tämän pykälän osalta. 
 

Päätös Jaakko Halkilahti ehdotti Jukka Huttusen ja Kirsi-Maria Jokisen 
kannattamana, että pitäydytään kaupunginvaltuuston keväällä 
hyväksymässä hankesuunnitelmassa, eikä hankesuunnitelman päivitystä 
hyväksytä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka kannattavat 
esittelijän ehdotusta äänestävät JAA ja ne jotka kannattavat jäsen Jaakko 



 

 

Pöytäkirja 11/2024  12(57) 

 
Opetuslautakunta § 24 05.03.2024 
Opetuslautakunta § 36 19.03.2024 
Kaupunginhallitus § 101 25.03.2024 
Kaupunginvaltuusto § 31 15.04.2024 
Opetuslautakunta § 90 01.10.2024 
 

 

Halkilahden ehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan ehdotus 
äänestystavasta hyväksyttiin. 
  
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 2 JAA ääntä (Mänkäri, Merivirta) 
Jäsen Jaakko Halkilahden ehdotus sai 11 EI ääntä (Lehtinen, Pajulo, 
Pihakivi, Halkilahti, Hurve, Huttunen, Jokinen, Poikela, Salko, Seitz, 
Suominen) 
  
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 2 - 11 Jaakko Halkilahden 
vastaehdotus. 
 
Opetuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, ettei hankesuunnitelman päivitystä hyväksytä.  
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
Liitteet 

Liite 1 Uskelan koulun ja päiväkodin hankesuunnitelma ja liitteet 



 

 

Pöytäkirja 11/2024  13(57) 

 
Kaupunginvaltuusto § 55 10.06.2024 
Opetuslautakunta § 91 01.10.2024 
 

 

 
Sosialidemokraattisen valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen asteen 
koulutuksen turvaamiseksi nuorille 
 
Kaupunginvaltuusto 10.06.2024 § 55 
 
 
 Sosialidemokraattisen puolueen valtuustoryhmä ym. tekivät seuraavan 

valtuustoaloitteen: 
 

”Salon kaupungin turvattava nuorille maksuton toisen asteen koulutus 
  
Orpon hallitus päätti huhtikuun 2024 kehysriihessä useista leikkauksista. 
Erityisen haitallinen leikkaus on koulutuksen järjestäjiäkin koskettava 
päätös rajoittaa toisen asteen opiskelijoiden maksuttomia oppimateriaaleja 
ja ylioppilastutkintomaksuja sen vuoden loppuun, jolloin opiskelija täyttää 
18 vuotta. Toimenpiteellä tavoitellaan vain 12 miljoonan euron vuosittaista 
säästöä valtakunnallisesti, mutta toteutuessaan se lisää nuorten ja 
perheiden eriarvoisuutta. 
  
Vuoden 2022 Lukiolaisbarometrin mukaan maksuttomien oppimateriaalien 
tarjoaminen on lisännyt lukiokoulutukseen hakeutumista erityisesti niiden 
opiskelijoiden kohdalla, joiden vanhemmista kumpikaan ei ole 
korkeakoulutettu, vähintään toinen vanhemmista on työtön tai joiden 
äidinkieli ei ole suomi. Toiseen asteen tutkinnon suorittamisella on myös 
selvä vaikutus myöhempään sijoittumiseen työmarkkinoille. Hallituksen 
esitys kohdistuu siis nimenomaisesti jo valmiiksi heikommassa asemassa 
oleviin nuoriin ja perheisiin lisäten eriarvoisuutta kaikkialla Suomessa. 
Päätetyllä koulutusleikkauksella saavuttaisiin vain minimaalista julkisen 
talouden säästöä ja se lisäisi nuorten eriarvoisuutta sekä kaventaisi 
vähintään osan nuorista tulevaisuuden mahdollisuuksia. 
  
Oppikirjojen, erilaisten opetusvälineiden ja tietokoneiden kerääminen pois 
opiskelijoilta sekä e-kirjalisenssien katkaiseminen kesken abiturienttivuotta 
tai opintojen loppurutistusta on arkijärjen vastaista ja erittäin haastavaa 
toteuttaa. Se myös lisäisi jo entisestään kuormittuneen opetushenkilöstön 
työkuormaa. Pahimmassa tapauksessa oppimateriaalien maksullisuudella 
olisi myös vaikutusta opinnoissa menestymiseen ja tutkinnon 
valmistumiseen. Vaihtoehtoisesti lukuisten pienten laskujen ym. maksujen 
laskuttaminen nuorilta opiskelijoilta aiheuttaa lisää hallintotaakkaa sekä -
kuluja kunnille. 
  
Valtuutetuille kuuluvaa aloiteoikeutta käyttäen sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä esittää, että: 
 
1. Salon edunvalvonnan tavoitteeksi asetetaan valtioon vaikuttaminen, 

jotta päätetty koulutusleikkaus perutaan asian jatkovalmistelussa yllä 
mainituilla perusteilla 

 
 ja 
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2. Salo päättää selvittää eri keinot turvata aidosti maksuton ja 
yhdenvertainen toisen asteen koulutus oppivelvollisuutta suorittaville 
asukkailleen kustantamalla yli 18-vuotiaiden toisen asteen 
oppimateriaalit, mikäli valtio toteuttaa koulutusleikkauksen. 

  
Salossa 10.6.2024 
  
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä 
Kaisa Palohonka 
Eetu Sadeharju 
Saku Nikkanen 
Piia Keto-oja 
Satu Parttimaa 
Pia Hellström 
Jarkko Anttila 
Simo Paassilta 
Kaarlo Alanko 
Riku Hatakka (nuorisovaltuutettu) 
Simo Vesa 
Timo Tammi” 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 

 
Tiedoksianto Sivistyspalveluiden johtaja 
 Opetusjohtaja 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 91 
3410/00.02.50/2024 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688. 
 
 Valtion kehysriihessä päätettyä toisen asteen oppimateriaalien 

maksuttomuuden rajausta ei toteuteta. Opetus- ja kulttuuriministeriö on 
tehnyt korvaavasta säästöstä ehdotuksen, joka sisältyy 
valtiovarainministeriön talousarvioehdotukseen.  

  
 Salon lukiokoulutuksen talousarviossa on varattu 

opetusmateriaalimäärärahat kaikille opiskelijoille vuodelle 2025. 
 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää antaa edellä olevan vastauksen tehtyyn 

valtuustoaloitteeseen. Lisäksi opetuslautakunta toimittaa 
valtuustoaloitteeseen annetun vastauksen kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle sekä ehdottaa, että aloite katsotaan 
loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
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Vihreän valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen asteen säilyttämiseksi 
 
Kaupunginvaltuusto 10.06.2024 § 56 
 
 
 Vihreiden valtuustoryhmä ym. tekivät seuraavan valtuustoaloitteen: 
 

”Aloite maksuttoman toisen asteen säilyttämiseksi Salossa 
 
Eduskunnan kehysriihessä tehtiin esitys maksuttoman toisen asteen 
rajaamisesta sen vuoden loppuun kun opiskelija täyttää 18 vuotta. Tämä 
romuttaisi nykyisen maksuttoman toisen asteen mallin ennen kuin yksikään 
sen piirissä aloittanut opiskelija ehtii valmistua esimerkiksi ylioppilaaksi. 
 
Päätös tarkoittaisi sitä, että muun muassa oppimateriaalien, 
ylioppilaskokeiden ja ammatillisen puolen työvälineiden hinta voi siirtyä 
nuoren itsensä maksettavaksi kesken opintojen. Monimutkaisuuden lisäksi 
malli on eriarvoistava: oppimateriaaleista koituvat lisäkulut osuvat 
erityisesti niihin nuoriin ja perheisiin, joihin myös asumistuen ja muun 
sosiaaliturvan leikkaukset ovat jo kohtuuttomasti osuneet. 
 
Riskinä on, että maksullisuuden alkaessa opinnot keskeytetään erityisen 
herkässä ikävaiheessa toisen asteen ollessa kesken. Tämä ei palvele 
tavoitetta nostaa Suomen koulutustasoa, eikä etenkään vähennä nuorten 
syrjäytymisriskiä, pahoinvointia tai mielenterveyskriisiä. 
 
Esitämme, että Salo säilyttää toisen asteen maksuttomana nykyisen mallin 
mukaisesti toisen asteen tutkinnon suorittamisen loppuun asti tai sen 
kalenterivuoden loppuun asti, kun opiskelija täyttää 20 vuotta. 
 
Salossa 10.6.2024 
 
Vihreä valtuustoryhmä, vasemmistoliiton valtuustoryhmä ja 
nuorisovaltuuston edustaja, sekä muut allekirjoittajat: 
 
Jonna Nyyssönen 
Anna Härri 
Saija-Reetta Puopolo 
Mika Nummenpalo 
Marja Ruokonen 
Raimo Nieminen 
Timo Lähteenmäki 
Kai Schneider 
Riku Hatakka 
Sari Pesonen 
Johannes Alaranta 
Petteri Rissanen 
Sanna Leivonen 
Mika Sarhola” 
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Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 
 
Tiedoksianto Sivistyspalveluiden johtaja 
 Opetusjohtaja 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 92 
3412/00.02.50/2024 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, 02-7784688, inkeri.lahti@salo.fi. 
 
 
 Valtion kehysriihessä päätettyä toisen asteen oppimateriaalien 

maksuttomuuden rajausta ei toteuteta. Opetus- ja kulttuuriministeriö on 
tehnyt korvaavasta säästöstä ehdotuksen, joka sisältyy 
valtiovarainministeriön talousarvioehdotukseen.  

 
 Salon lukiokoulutuksen talousarviossa on varattu 

opetusmateriaalimäärärahat kaikille opiskelijoille vuodelle 2025. 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää antaa edellä olevan vastauksen tehtyyn 

valtuustoaloitteeseen. Lisäksi opetuslautakunta toimittaa 
valtuustoaloitteeseen annetun vastauksen kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle sekä ehdottaa, että aloite katsotaan 
loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
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Vetoomus osa-aikaisen kirjallisuuspedagogin toimen puolesta 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 93 
2671/00.01.02.02/2024 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688 
 
 Lukeva Salo -ryhmän opettajajäsenet; Mervi Rahko, Riikka Uusitalo, 
 Sanna Kauppinen ja Laura Mäenpää ovat tehneet seuraavan 

vetoomuksen: 
  
 ”Kirjoitamme tässä vetoomuksen erittäin tärkeän ja ajankohtaisen asian 

hyväksi, nimittäin lukutaidon ja lukemisen. Salossa on osattu useinkin 
tarttua nopeasti uusiin innovaatioihin ja tärkeisiin hankkeisiin, ja esimerkiksi 
tietoteknisessä osaamisessa sekä varustelussa taidamme olla maan 
kärkiluokkaa.  

  
 Mutta Opetus- ja kulttuuriministeriön sivistyskatsauksen mukaan 

koulutustaso ja oppimistulokset ovat Suomessa jo pitkään hiipuneet. 
Sosiaalinen tausta vaikuttaa yhä enemmän osaamiseen ja koulutukseen. 
Esimerkiksi lukutaidon ja matematiikan osaamisen heikkeneminen vastaa 
tutkimusten mukaan yli vuoden ja joidenkin aineistojen mukaan jopa 
kahden vuoden oppimista. 

  
 Lukeva Salo -hanke on jo monen vuoden ajan kannustanut opettajia, 

koululaisia ja perheitä lukemaan. Tänä keväänä meitä on joukko opettajia 
Piia Ukuran johdolla laatinut Saloon oman lukumallin sekä Lukemisen 
vuosikellon (ks. netistä Lukemisen vuosikello/Lukeva Salo).  Tämä malli 
edesauttaa oppilaiden tasa-arvoa perhetaustasta riippumatta. Mallin 
yhtenä ydinajatuksena on, että koulussa luetaan vartti päivässä 
kaunokirjallista tekstiä, ja toinen vartti kotona läksynä. Tällöin lukemista 
tulee päivittäin puoli tuntia.  Tämä sekä kirjallisuuden opetus kehittävät 
säännöllisesti toteutettuina oppilaitten lukutaitoa. Ja hyvä lukutaitohan on 
yhteydessä parempaan koulumenestykseen, hyvinvointiin sekä mm. 
empatiakykyyn. Malli olisi tarkoitus ottaa Salossa käyttöön tulevana 
syksynä. 

  
 Tämä Lukumallin lanseeraaminen käytäntöön on kuitenkin haaste, joka 

vaatii perehdyttämistä, innostamista sekä käytännön vinkkien jakoa. 
  
 Ehdotamme että kaupunkiin perustettaisiin Kirjallisuuspedagogin toimi, 

vaikka osa-aikainenkin, jotta hyvän idean jalkauttaminen Salon kouluihin 
onnistuisi mahdollisimman hyvin. Uskomme että tähän tehtävään olisi 
paras henkilö Piia Ukura, joka on jo monen vuoden ajan tehnyt ahkeraa ja 
periksiantamatonta työtä lukutaidon hyväksi”. 

 
 Salon perusopetuksessa on tehty ansiokasta kehittämistyötä oppilaiden 

lukutaidon edistämiseksi. Jo useita vuosia OPPIVA SALO-
kehittämisohjelmaan on sisältynyt Lukeva Salo – hanke. Hankkeen 

mailto:inkeri.lahti@salo.fi
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kotisivuihin voi tutustua täällä: https://salo.fi/varhaiskasvatus-ja-
koulutus/lukeva-salo/  

 
 Kehittämistyö jatkuu osana Oppiva Salo – kehittämisohjelman 

toimintakautta 2024-2027. Lukeva Salo- hanketyössä työskentelee osa-
aikaisesti äidinkielen ja kirjallisuuden lehtori Piia Ukura. Lisäksi 
hankkeessa työskentelee kehittämistyöryhmä ja erilaisia oppivia yhteisöjä.  

 
 Kirjastopalveluihin on saatu lisäresurssia kirjaston ja koulujen väliseen 

yhteistyöhön. Kirjastopalveluihin on palkattu perintövaroilla määräaikainen 
kirjastonhoitaja kahdeksi vuodeksi. Tämän uuden henkilöstöresurssin 
avulla voidaan kehittää koulujen ja kirjastojen yhteistyötä Lukeva Salo – 
tavoitteiden mukaisesti. 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää, ettei opetuspalveluihin palkata erillistä 

kirjallisuuspedagogia. Lukeva Salo – tavoitteita pystytään edistämään 
yhdessä kirjastopalveluiden kanssa. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Lukeva Salo -ryhmän opettajajäsenet 

https://salo.fi/varhaiskasvatus-ja-koulutus/lukeva-salo/
https://salo.fi/varhaiskasvatus-ja-koulutus/lukeva-salo/
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Nuorisovaltuuston ym. valtuustoaloite aamupalakokeilun jatkamisesta ja laajentamisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 15.04.2024 § 34 
 
 
Valmistelija Enni Paananen ym. tekivät seuraavan aloitteen:  
 

Nuorisovaltuuston valtuustoaloite aamupalakokeilun  
jatkamisesta ja laajentamisesta  
 
Salon lukiossa kokeiltiin syksyllä 2023 aamupalan tarjoilemista 
opiskelijoille kolme kertaa viikossa, tiistaisin, keskiviikkoisin ja perjantaisin. 
Aamupala oli lukiolla erittäin suosittu ja tykätty, ja tänä keväänä 
aamupalakokeilun päättymistä on harmiteltu Salon lukiolla. Kokeilun 
jatkamista ehdotettiin 2023 joulukuun talousarviokokouksessa, mutta 
valtuusto päätyi ponsiesitykseen. 
 
Vaikka aamupalaa pidetään päivän tärkeimpänä ateriana, vuoden 2023 
kouluterveyskyselyn mukaan salolaisista lukiolaisista peräti 37 prosenttia ei 
syö aamupalaa joka aamu. Perusopetuksessa osuus on vielä suurempi: 46 
prosenttia ei syö aamupalaa Salossa joka aamu. Se on neljä 
prosenttiyksikköä enemmän kuin koko maassa. 
 
Nuorisovaltuusto esittää lisätalousarviota, jolla aamupalan tarjoilemista 
jatkettaisiin Salon lukiossa syyslukukauden alettua kolme kertaa viikossa 
samalla tavalla kuin 2023 syksyllä. Yhden opiskelijan aamupalan hinnaksi 
kaupunki on laskenut 2,20 euroa (€). Lisäksi esitämme, että kaupunki 
selvittää aamupalan laajentamista muihin lukioihin ja yläkouluihin 
talousarvioon 2025 parhaaksi katsomallaan tavalla ja että aamupala 
laajentuisi myös muihin kouluihin vuoden 2025 alusta. 
 
Aamupalakokeilun aikana Salon lukiossa huomattiin, että aamupalahetket 
olivat paljon enemmän kuin pelkkää aamupalaa. Hetket olivat yhteisöllisiä 
ja sosiaalisia, kun opiskelijat kokoontuivat hyvissä ajoin ennen koulupäivän 
alkua ravitsevan aamupalan merkeissä. Lukiolaisten koulupäivät lähtivät 
käyntiin innostuneissa tunnelmissa, ja aamun ensimmäisillä tunneilla 
oppilaat jaksoivat keskittyä tuntien sisältöihin huomattavasti paremmin kuin 
yleensä. Salon Seudun ammattiopistossa puuroaamupalaa on jo tarjoiltu 
pidemmän aikaa, millä on havaittu hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä 
parantavia vaikutuksia. 
 
Salon lukion aamupala täydentäisi myös kaupungin strategian päämäärää 
elinvoimaisesta ja hyvinvoivasta Salosta. Edellä mainitut aamupalapäivät 
ovat samalla lajivalmennuspäiviä. Urheilua kilpailullisesti harrastavat 
nuoret käyvät aamuharjoituksissa, jonka jälkeen he pääsevät palautumaan 
lukion aamupalan äärellä. 
 
Nuorisovaltuutettu Enni Paananen, Salossa 15.4.2024  
 
Mika Laitinen 
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Heikki Tamminen 
Kalle Räike 
Stina Siikonen 
Ari Aalto 
Saku Nikkanen 
Mikko Lundén 
Simo Paassilta 
Marjaana Mänkäri 
Karoliina Vierjoki-Väätäinen 
Arttu Karhulahti 
Mika Nummenpalo 
Janne Väistö 
Pekka Salomaa 
Jerina Wallius 
Kaarlo Alanko 
Osmo Friberg 
 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 

 
Tiedoksianto Tekninen johtaja 
 Ravitsemis- ja puhtaanapitopäällikkö 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 94 
2487/00.02.50/2024 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688, ravitsemis- ja 

puhtaanapitopäällikkö Anu Sorvari-Happonen, anu.sorvari-
happonen@salo.fi, 02 778 5900, hyvinvointikoordinaattori Hilpi Tanska, 
hilpi.tanska@salo.fi, 02 778 2155, lehtori Fiia Lujasmaa, 
fiia.lujasmaa@salo.fi, 02 778 9712 

 
Kaupunginvaltuuston kokouksessa 4.12.2023 § 97 ”Vuoden 2024 
talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelma vuosille 2024-
2026 sekä investointiohjelma 2024–2028” tehtiin seuraava ponsiesitys: 
 
”Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että lukion aamupalakokeilua 
jatketaan yhdellä vuodella. 
 
Perusteena jatkamiselle on lasten ja nuorten hyvinvoinnin edistäminen ja 
se, että pidemmän kokeilun myötä aikaansaatujen tulosten ja vaikutusten 
kattava havainnointi olisi mahdollista verrattuna nyt tehtyyn lyhyeen 
kokeiluun, joka lähinnä osoitti sen, että järjestely ylipäänsä on toteuttavissa 
ja että sille on kysyntää. Tähän mennessä saatujen kokemusten 
perusteella on tunnistettu tarve lisähenkilöresurssille aamupalatarjoilun 
järjestelyihin, ja sen mahdollistamiseksi ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden toimintakuluihin esitetään lisättäväksi 20 000 
euroa.  
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Aamupalakokeilun tulosten ja havaittujen vaikutusten pohjalta tullaan 
arvioimaan järjestelyn jatkamista huomioiden Salon kaikki lukiot. 
Valtuutettu Simo Paassilta ehdotti Timo Lehden ja Jonna Nyyssösen 
kannattamana ponsiesitystä: Salon lukiossa tehdyn aamupalakokeilun 
pohjalta tulee selvittää mahdollisuus aamupalan tarjoamiseen kaikissa 
Salon lukioissa. 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana oli tehty kannatettu 
muutosehdotus, josta oli äänestettävä. 
 
ÄÄNESTYS 2:  
Puheenjohtaja esitti, että pohjaesitystä kannattavat äänestävät JAA ja 
Räikkeen muutosehdotusta kannattavat äänestävät EI.  
 
Hyväksyttiin äänestystapa. 
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 JAA-ääntä ja 11 EI-ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
Puheenjohtaja totesi, että äänestyksen voitti kaupunginhallituksen 
pohjaesitys. 
 
Valtuuston puheenjohtaja tiedusteli voiko kaupunginvaltuusto olla 
yksimielinen Paassillan ponsiesityksestä. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi yksimielisesti Paassillan ponsiesityksen.” 
---- 
 
AAMUPALAKOKEILUN JATKAMINEN JA LAAJENTAMINEN 
 
Ponnessa edellytetään, että aamupalatarjoilu selvitetään kaikkien Salon 
lukioiden osalta eli Salon, Halikon ja Perniön lukioiden osalta. 
Valtuustoaloitteessa on esitetty aamupalatarjoilua kolmesti viikossa eli 
maanantaisin, keskiviikkoisin ja perjantaisin. Valmistelussa kustannukset 
on laskettu kolmen viikoittaisen aamupalan osalta. Aloitteessa on mainittu 
myös yläkoulujen aamupalatarjoilu, mutta valmistelussa on päädytty 
yläkoulujen osalta välipalatarjoilun selvittämiseen aamupalan sijaan 
kouluruokasuositukseen perustuen. 
 
Aloitteen valmistelussa on otettu huomioon lukiolaisten ja yläkoululaisten 
yhdenvertaisuus. Sekä yläkoululaisilla että lukiolaisilla on pitkiä 
koulumatkoja ja mahdollisesti pitkiä koulupäiviä. Näin ollen sekä 
lukiokoulutuksen opiskelijoiden että yläkoulun oppilaiden on tärkeää 
huolehtia riittävästä ravinnosta osana hyvinvointia. 
 
Syksyn 2023 aamupalakokeilu Salon lukiossa 
 
Salon lukiossa toteutettiin aamupalakokeilu lukion apulaisrehtorin, 
ravitsemispalvelujen lukion ruokapalveluvastaavan ja ravitsemistyöntekijän 
aloitteesta viime vuoden lopulla noin kahden kuukauden ajan. Lukio 
maksoi aamupalaan käytetyistä elintarvikkeista ravitsemispalveluille kaksi 
euroa/ asiakas. Olennaisin ja suurin kustannus oli tarvittava työvoima 
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palkkoineen eli henkilöstökulut. Salon lukion aamupalatarjoilukokeiluun 
tarvittiin lisää henkilökuntaa astiahuoltoon. Aamupalakokeilun ajalle tämä 
välttämätön työapu järjestyi maahanmuuton kotoutuskoulutuksesta, josta 
henkilöstökuluja ravitsemispalveluille ei muodostunut. Kaikki muut kulut 
ohjautuivat ravitsemispalveluille. 
 
Kuten nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta selviää, aamupalakokeilu 
onnistui hyvin ja sen laajennuksen koetaan mm. lisäävän yhteisöllisyyttä ja 
hyvinvointia ja täydentävän kaupungin strategista päämäärää 
elinvoimaisesta ja hyvinvoivasta Salosta. Lukion rehtori on raportoinut 
kokeilun sujuneen hyvin. 
 
Valtakunnalliset ruokailusuositukset  
 
Kouluruoan kehittämisohjelmassa välipalasta todetaan näin: 
”Kouluruokailusuosituksen mukaan oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää 
mahdollisuus maksuttomaan ja ravitsevaan välipalaan, jos koulun 
oppitunnit jatkuvat pidempään kuin kolme tuntia koululounaan jälkeen. 
Koulumatkat ja koulukuljetusten odotusajat pidentävät koulupäivää, ja se 
tulee ottaa huomioon ateria-aikojen ja välipalojen suunnittelussa ja 
toteutuksessa. Kouluruokailusuosituksen mukainen välipala on osa 
opetuksen järjestämistä ja kouluaikaista ruokailua, jonka suunnittelussa ja 
toteutuksessa tulee noudattaa ravitsemussuositusten mukaisia 
periaatteita.” 
 
Salon lasten ja nuorten tilanne koulupäivän aterioiden osalta 
 
Salon vuoden 2023 hyvinvointiraportissa todetaan mm. seuraavia asioita 
lasten ja nuorten aamupalan ja lounaan syömiseen liittyen: ”Vuoden 2023 
kouluterveyskyselyn perusteella Salon 4.-5-luokkalaisten ja 8.–9.-
luokkalaisten sekä toisen asteen opiskelijoiden ravitsemusterveyden 
haasteita edelleen ja yhä kasvavassa määrin ovat riittämätön aamupala, 
valikoiva tarjotun lounaan hyödyntäminen ja hyvinvointia edistävien 
välipalojen puuttuminen tai niiden korvaaminen ratkaisuilla, joiden 
vaikutukset terveyteen mietityttävät. 
 
Kouluikäisten aamupalan väliin jättäminen tai koulussa jaksamisen 
kannalta riittämättömäksi jäävä aamiainen on perheiden vastuulla, mutta 
aamiainen toteutuu kodeissa vaihtelevasti. Aamupalan voimalla kuitenkin 
tehdään puolet koulupäivän työstä ja sen väliin jättäminen vaikuttaa monin 
tavoin keskittymiseen, työkykyyn ja mielialaan. Nuorten osuus, jotka eivät 
syö aamupalaa joka arkiaamu, on 8-9 lk. tyttöjen osalta kasvanut (50 % > 
54 %) ja saman ikäisten poikien osalta pienentynyt (43 % > 36 %) neljässä 
vuodessa. Sama huolestuttava kehitys on nähtävissä myös 4–5-
luokkalaisissa, joista 34 % ei syö säännöllisesti aamupalaa ennen kouluun 
lähtöä, kun koko Suomessa osuus on 30 %. Aamupalan väliin jättävien 
lasten ja nuorten osuus on huolestuttavan suuri ja syömättömyys vaikuttaa 
negatiivisesti heidän jaksamiseensa ja mielialaansa. 
 
Välipalan tarjoamisessa Salon kouluissa ei ole tällä hetkellä yhtenevää, 
suosituksia vastaavaa toimintamallia. Kouluruokailusuosituksen mukaan 
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oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää mahdollisuus maksuttomaan ja 
ravitsevaan välipalaan, jos koulupäivä matkoineen kestää yli kolme tuntia 
koululounaan jälkeen.  
 
Kouluterveyskyselyssä ammattilaisten valmistaman ja kolmanneksen 
päivän ravintotarpeesta tarjoavan täysipainoisen aterian kaikki osat 
ilmoittaa nauttivansa vain harva koululainen. Lounaan syömisen osalta 
tilanne on kuitenkin aamupalan syömistä parempi ja koko Suomen lukuihin 
verrattaessa huomattavasti parempi. Koko Suomessa 8–9-luokkalaisista 
koululounasta ei syö päivittäin 38 % nuorista, kun Salossa vastaava luku 
on 22 %.”  
 
Salon lukioiden 1–2 luokkalaisten osalta vuoden 2023 kouluterveyskyselyn 
tulosten mukaan aamupalaa jokaisena arkiaamuna ei syö 37,3 % nuorista, 
luku on kasvanut kahdella prosenttiyksiköllä vuodesta 2021. Pojista 40,3 % 
ja tytöistä 34,7 % jättää aamupaloja syömättä. Koululounasta ei jokaisena 
arkipäivänä syö 22,2 % lukiolaisista.  
 
Kasvuikäisen ravitsemuksen vaikutukset koulutyöskentelyn onnistumiseen 
ja oppimiseen ovat merkittävät. Aamupalan ja koululounaan syömiseen 
liittyvä, hyvä ravitsemustila on selvässä yhteydessä koulunkäynnin 
mieluisuuden kokemiseen. Aamupalan, lounaan tai molempien aterioiden 
väliin jättäminen on yhteydessä opetuksen seuraamisen vaikeuksien, 
myöhästymisten, luvattomien koulupoissaolojen, sairauspoissaolojen ja 
koulu-uupumuksen kokemisen kanssa.  
 
Perusopetuksen valmius välipalatarjoilujärjestelyihin ja -valvontaan 
 
Mikäli välipalaa yläkoulussa tarjottaisiin, se pitäisi ensisijaisesti tarjota vain 
niille oppilaille, joiden koulupäivä koulumatkoineen jatkuu yli kolme tuntia 
lounaan jälkeen. Tällöin osassa yläkouluja oppilasmäärä mahtuisi koulun 
ruokalaan ja valvonta saadaan järjestettyä olemassa olevin resurssein. 
Kuitenkin esim. Moision koulussa välipalatarjoilu aiheuttanee muutoksia 
koulupäivän rakenteeseen. Välipalatarjoilua varten tarvitaan 
todennäköisesti lisää taukoja. Koulun ruokalaan mahtuu kerrallaan 
kolmasosa koulun oppilaista. Välipalaan tarvittavat tauot tulisivat keskelle 
iltapäivän taide- ja taitoaineiden sekä valinnaisaineiden tunteja. 
Liikuntatunnit järjestetään osittain muissa kuin koulun tiloissa, joten 
välipala pitäisi näissä tilanteissa pystyä ottamaan mukaan koululta.  
Opetushenkilöstöllä on jo nykytilanteessa paljon valvontoja oppituntien 
lisäksi. Välipalatarjoiluun liittyvät valvonnat lisäävät opettajien työmäärää. 
Maksuttoman välipalan tarjoaminen vain sellaisille oppilaille, joille se 
kouluruokasuositusten mukaan kuuluu, aiheuttaa myös toisenlaisen 
valvonnallisen haasteen. Valvojalla pitää olla ajantasaiset listat niistä 
oppilaista, jotka ovat oikeutettuja välipalaan, sillä välipalaan osallistuvat 
oppilaat vaihtuvat päivittäin. Mikäli välipalalle oikeutettuja oppilaita ei 
nimilistoilla valvota, saattaa välipalojen riittävyyden kanssa tulla haasteita. 
 
Perusopetuksen rehtorit tunnistavat useita haasteita välipalan tarjoamiseen 
liittyen. Niistä keskeisimpinä ovat valvonnan järjestäminen, aikataululliset 
haasteet koulun työjärjestyksessä ja tilojen riittävyys.   
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Ravitsemispalveluiden valmius lukioiden aamupalatarjoiluun ja 
yläasteiden välipalatuotantoon 
 
Nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta on laadittu laaja vaikutusten 
ennakkoarviointi, joka on esityslistan oheismateriaalina. Se on laadittu 
myöhemmin esitettävän toteuttamisvaihtoehto 1 mukaan. Lisäksi on 
laadittu lapsivaikutusten arviointi vaihtoehdoista 1 ja 2, jotka ovat 
esityslistan oheismateriaaleina. 
 
Laaja vaikutusten ennakkoarviointi on tehty kolmesta eri näkökulmasta: 
asiakkaat, Salon kaupunki ja ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja 
yhdeksästätoista eri kohdasta eli 1. oppiminen, 2. terveys, 3. hyvinvointi, 4. 
yhteistyö, 5. oikeudenmukaisuus, 6. rohkeus, 7. vastuullisuus, 8. 
ystävällisyys, 9. kustannustehokkuus, 10. vaikuttavuus, 11. ennalta 
ehkäiseväisyys, 12. valmistuskeittiöt, 13. palvelu- ja jakelukeittiöt, 14. 
tilaus, 15. valmistus, 16. asiakaspalvelu, 17. tarjoilu, 18. astiahuolto ja 
hygienia ja 19. työhyvinvointi. 
 
Arvioinnista selviää ja se todentaa edellä jo kerrottua pelkkää hyvää ja 
parempaa kehitystä, viihtymistä, terveyttä ja hyvinvointia. Haasteen sen 
sijaan asettaa ravitsemispalvelutuottajan prosessinäkökulma, sillä 
lisääntyvät palvelutyöt vaativat aina tekijät, aineet ja tarvikkeet. 
Näkökulmasta ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja kohteesta prosessit: 
tilaus, valmistus, asiakaspalvelu, tarjoilu- ja astiahuolto ja hygienia selviää 
aloitteen merkittävin ja taloudellinen haaste eli ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden välttämätön lisätarve henkilökuntaan, aineisiin ja 
tarvikkeisiin määrärahoineen esitetyn ravitsemispalvelun onnistumiseksi. 
Kyseinen haaste on määritelty negatiiviseksi, sillä ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden henkilöstömäärät palkkakuluineen saatetaan 
katsoa liian suuriksi.  
 
Aloite on valmisteltu kohdennettuna aamupalatarjoiluna Salon lukioon, 
Halikon lukioon ja Perniön lukioon kolme kertaa viikossa ja välipala viisi 
kertaa viikossa kaikkien yläasteiden oppilaille, joiden koulupäivä 
kuljetuksineen kestää yli kolme tuntia lounaan jälkeen. 
Oheismateriaalista Ravun henkilökunnan lisätarve aamupala- ja 
välipalatarjoiluvaihtoehtoihin 05_2024, selviää aloitteiden vaatima 
ravitsemis- ja puhtaanapitohenkilökunnan lisätarve 24.2.2025 alkaen. 
Tarvittava henkilökunta palkattaisiin määräaikaisesti 31.12.2025 asti ja 
syksyn 2025 aikana selviäisi kokeilun mahdollinen jatko toistaiseksi, jolloin 
pidempiaikaisia vaikutuksia voidaan myös arvioida.   
 
EU:n koulumaito- ja hedelmätuki 
 
EU:n koulumaitotuen ja kouluhedelmätuen tavoitteena on lasten ja nuorten 
terveellisten ruokailutottumusten edistäminen. Kaupungin 
ravitsemispalvelut on jo vuosia ollut tuen piirissä ja tukea saattaa ohjautua 
jonkin verran mahdollisesta yläasteiden välipalatarjoilusta, mm. 
kotimaistista omenoista ja juureksista. Olennaista on, ettei 
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kouluhedelmätukea saada tuotteista, jotka sisältävät sokeria, rasvaa, eikä 
suolaa, eikä näitä tuotteita saa lisätä, eikä tuotteista saa valmistaa ruokaa. 
Näin ollen kotimaisista omenoista ja pilkotuista vihanneksista ja juureksista 
saatetaan tukea saada. 
 
Vaihtoehdot aamu- ja välipalatarjoilujen toteuttamiseksi 
 
Vaihtoehto 1 
Lukioiden aamupalalla tarjotaan kolmesti viikossa puuro hedelmäsoseen 
tms. kera, näkkileipä, levite ja maito / vesi ja servietti. Kahvia ei tarjota, 
mutta opiskelijakunta voi selvittää kahviautomaatin hankintaa ja sen tuloilla 
opiskelijakunta saattaa rahoittaa myös toimintaansa. Kahvittomuus laskee 
aamupalan hintaa ja vähentää astiahuoltotyötä.  
 
Lukioiden aamupalan hintaa ei tarkoin pysty laskemaan. Syksyllä 2023, 
ravitsemispalveluita kuunnellen, nuorisovaltuuston ym. aloitteessa 
aamupalakokeilun hinnaksi arvioitiin 2,20 € / asiakas ja aamupalalle 
osallistuivat miltei kaikki koulun opiskelijat. Kahvittoman puuroaamupalan 
hinta on 1,50 € / asiakas ja Salon lukioissa aamupalalle voidaan arvioida 
osallistuvan yhteensä enintään 800 opiskelijan. Mikäli 
puuroaamupalatarjoilu menestyy yhtä hyvin kuin Salon lukion 
aamupalakokeilu, ohjautuu kouluvuoden kustannuksiksi noin 140 000,00 €. 
 
Yläkoulujen välipalatarjoilu on edullisempi, sillä kouluruokasuositusten 
mukaisesti se koostuu pestyistä hedelmistä, pestyistä ja pilkotuista 
juureksista ja vihanneksista, mielellään kotimaisista, näkkileivästä ja 
levitteestä, maidosta/vedestä ja ehkä harvoin kotimaisesta 
suklaajuomasta/ mehusta ja välipalakeksistä. Välipala tarjoillaan 
pääsääntöisesti jokaisena koulupäivänä.  
 
Astiahuoltotyötä välipalasta ei ohjaudu paljoakaan sen sijaan biojätettä ja 
siivousta aiheutuu, koska ruokasalit täyttyvät ruokailijoista kaksi kertaa 
päivässä. Hygienia ja asiakkaiden terveysvaateet huomioiden ruokasalit 
pöytineen ja tuoleineen on puhdistettava niin koululounaan kuin 
välipalankin jälkeen.  
 
Halvimman välipalavaihtoehdon arvioidaan olevan kotimaiset juurekset 
noin 15 senttiä / oppilas ja kallein kotimainen suklaajuoma noin 1,50 € / 
oppilas. Oppilaita yläkouluissa on noin 1728 ja mikäli puolet heistä 
osallistuu välipalalle päivittäin muodostuu vuosikustannukseksi noin 170 
000,00 €. 
 
Mikäli määrärahat kokeilulle myönnetään vuoden 2025 talousarvioon, 
voitaisiin kokeilu aloittaa tarvittavien rekrytointien jälkeen aikaisintaan 
hiihtolomaviikon jälkeen. Kokeilu kestäisi vuoden 2025 loppuun asti, tämän 
jälkeen arvioidaan kokeilun jatkoa.  
 
Vaihtoehto 2 
Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa siitä aiheutuvien kustannusten 
vuoksi. Lukiolaisille tarjotaan täysipainoinen koululounas. Opiskelijan muut 
päivän ateriat ovat opiskelijan itsensä ja hänen perheensä vastuulla olevia 
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aterioita. Lukio tukee opiskelijan hyvinvointia ja perheen kasvatustyötä 
oppilaitoksen ja kodin välisellä yhteistyöllä. Lisäksi koulu tukee 
kouluyhteisön yhteisöllisyyttä muiden toimenpiteiden kuten koulussa 
järjestettävän Mitä kuuluu? – kahvilan toiminnalla. 
 
Lukioiden aamupalakokeilua ei laajenneta yläkouluihin aamupala- tai 
välipalakokeiluna. Kokeilusta aiheutuu huomattavat kustannukset ja lisäksi 
siitä aiheutuu toiminnallisia haasteita koulun arkeen. Yläkouluikäisille 
tarjotaan täysipainoinen koululounas. Oppilaan muut päivän ateriat 
kuuluvat perheen vastuulle. Koulu tukee perheen kasvatustyötä kodin ja 
koulun välisellä yhteistyöllä.  
 
Tekninen lautakunta käsittelee aloitetta 2.10.2024 kokouksessa. 

 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Lukiolaisten hyvinvointi ja yhteisöllisyys ovat tärkeitä edellytyksiä 

opiskelujen onnistumiselle. Hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä voidaan edistää 
monin eri tavoin. Näitä toimintatapoja on kuvattu ja suunniteltu lukioiden 
työsuunnitelmissa. Samoin voidaan todeta myös yläkoululaisten osalta. 
Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa, eikä yläkouluissa aloiteta 
välipalatarjoilua oppilaille.   
 
Opetuslautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kirsi-Maria Jokinen ehdotti Jukka Huttusen kannattamana, että lukioiden 
aamupalakokeilua jatketaan ja laajennetaan kaikkiin lukioihin. 
  
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä.  
 
Puheenjohtaja ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka 
kannattavat esittelijän ehdotusta äänestävät JAA ja ne jotka kannattavat 
jäsen Kirsi-Maria Jokisen ehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan 
ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 0 JAA ääntä (-) 
Jäsen Kirsi-Maria Jokisen ehdotus sai 13 EI ääntä (Mänkäri, Lehtinen, 
Pajulo, Pihakivi, Halkilahti, Hurve, Huttunen, Jokinen, Merivirta, Poikela, 
Salko, Seitz, Suominen) 
  
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 0 - 13 jäsen Kirsi-Maria 
Jokisen vastaehdotus. 
 
Opetuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että lukioiden aamupalakokeilua jatketaan ja 
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laajennetaan kaikkiin lukioihin. Lisäksi opetuslautakunta esittää, että se 
merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 

 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
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Talousarvio 2025, opetuslautakunta 
 
Kaupunginhallitus 24.06.2024 § 221 
 
 
Valmistelija vt. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017  
 
 Talousarviokehyksessä määritellään tulevan vuoden talousarvion 

reunaehdot ja annetaan talousarvion laadintaohjeet toimielimille. 
Talousarviokehys perustuu verottajan ja kuntaliiton arvioon verotulojen ja 
valtionosuuksien kehityksestä sekä arvioon kaupungin toimintatulojen ja 
toimintamenojen kehityksestä vuodelle 2025.  

 
 Kuntalain 110 § mukaan valtuuston on vuoden loppuun mennessä 

hyväksyttävä kunnalle seuraavaksi kalenterivuodeksi talousarvio ottaen 
huomioon kuntakonsernin talouden vastuut ja velvoitteet. Talousarvion 
hyväksymisen yhteydessä valtuuston on hyväksyttävä myös 
taloussuunnitelma kolmeksi tai useammaksi vuodeksi. Talousarviovuosi on 
taloussuunnitelman ensimmäinen vuosi.  

 
 Talousarvio ja -suunnitelma on laadittava siten, että ne toteuttavat 

kuntastrategiaa ja edellytykset kunnan tehtävien hoitamiseen turvataan. 
Talousarviossa ja -suunnitelmassa hyväksytään kunnan ja kuntakonsernin 
toiminnan ja talouden tavoitteet. Taloussuunnitelman on oltava 
tasapainossa tai ylijäämäinen.  

 
 Taloussuunnitelman tasapainossa voidaan ottaa huomioon talousarvion 

laadintavuoden taseeseen kertyväksi arvioitu ylijäämä. Kunnan taseeseen 
kertynyt alijäämä tulee kattaa enintään neljän vuoden kuluessa 
tilinpäätöksen vahvistamista seuraavan vuoden alusta lukien. Tässä 
määräajassa tulee kattaa myös talousarvion laadintavuonna tai sen jälkeen 
kertynyt alijäämä.  

 
 Talousarvioon otetaan tehtävien ja toiminnan tavoitteiden edellyttämät 

määrärahat ja tuloarviot sekä siinä osoitetaan, miten rahoitustarve 
katetaan.  

 
 Kaupunginvaltuusto on hyväksynyt joulukuussa 2022 Salon 

kaupunkistrategian 2030 ”Avaimet kaikkiin oviin”. Vuoden 2025 talousarvio 
ja vuosien 2025-2027 taloussuunnitelmavuosien strategiset linjaukset 
perustuvat valtuuston hyväksymään kaupunkistrategiaan. 

 
 Valtiovarainministeriön kansantalousosaston ennusteen mukaan Suomen 

talous ei kasva kuluvana vuonna. Inflaation hidastuminen ja korkojen 
kääntyminen laskuun yhdessä kohtuullisen hyvän tulokehityksen kanssa 
lisäävät kotitalouksien käytettävissä olevia tuloja ja kulutusta. Hallituksen 
sopeutustoimet vähentävät kotimaista kysyntää ja talouskasvua tulevina 
vuosina. Bruttokansantuotteen arvioidaan kasvavan vuonna 2025 noin 1,6 
prosenttia ja vuonna 2026 noin 1,5 prosenttia.  
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 Vuoden 2023 alusta tapahtuneen sote-uudistuksen tarkoituksena oli 

helpottaa kuntien taloudellista tilannetta sosiaali- ja terveydenhuollon 
menojen siirryttyä hyvinvointialueiden vastuulle, mutta 
valtiovarainministeriön kuntatalouden painelaskelmassa luvut näyttävät 
varsin synkiltä. Kuntien tulojen ja menojen välillä on epätasapaino, joka 
syvenee muun muassa nopeasti kasvavien kustannusten, 
investointipaineiden sekä sote-uudistukseen liittyvien valtionosuuksien 
täsmäytysten ja takaisinperinnän seurauksena. Lisäksi kunta-alaa haastaa 
työvoiman saatavuusongelmat.  

 
 Vuonna 2025 kuntien verotulojen arvioidaan kasvavan 5 prosenttia. 

Verotulot olivat poikkeuksellisesti normaalia korkeammalla tasolla vuonna 
2023, koska vuoden 2023 verotilityksiin sisältyi kunnallis- ja 
yhteisöverotulojen osalta tilityksiä, jotka perustuivat sote-uudistusta 
edeltävään aikaan. Vuonna 2024 kuntien verotulojen arvioidaan alenevan 
reilulla 5 prosentilla. 

 
 Valtionosuuksien arvioidaan nousevan vuonna 2025 verrattuna vuoteen 

2024 johtuen TE-uudistuksen voimaantulosta ja siihen liittyvistä 
valtionosuuksien lisäyksistä. Vuonna 2025 valtionosuutta pienentää sote-
uudistuksen yhteydessä kunnilta hyvinvointialueille siirtyneiden 
kustannusten ja tulojen tarkentumisesta aiheutuvat erät. Tulojen ja 
kustannusten erotus otetaan huomioon jälkikäteen valtionosuuden 
vähennyksenä tasasuuruisina erinä vuosina 2025-2027. Lisäksi vuonna 
2024 hallitus päätti lisätä valtionosuuksia määräaikaisesti, mikä tullaan 
perimään kunnilta takaisin vuosina 2025-2027. 

 
 Salon kaupungin vuoden 2023 tilinpäätös  
 
 Kaupunki teki vuonna 2023 16,1 miljoonaa euroa ylijäämäisen tuloksen. 

Vuonna 2022 ylijäämä oli 9 miljoonaa euroa, vuonna 2021 ylijäämä oli 8,2 
miljoonaa euroa ja vuonna 2020 ylijäämä oli 14,7 miljoonaa euroa.  

 
 Vuoden 2023 positiivisen tuloksen jälkeen taseessa olevat kertyneet 

ylijäämät nousivat 44,5 miljoonaan euroon eli 871 euroa per asukas 
(asukasmäärä 51.097). 

 
 Positiivisen tuloksen taustalla on talousarviota paremmin toteutuneet tuotot 

ja verotulot sekä toimintakulujen toteutuminen hieman talousarviota 
pienempinä.  

 
 Kuluva vuosi 2024  
 
 Valtuuston hyväksymä muutettu talousarvio vuodelle 2024 on noin 0,1 

miljoonaa euroa alijäämäinen (huhtikuu 2024). Ottaen huomioon vuodelle 
2024 laaditun talousarvion sekä vuosien 2020-2023 positiiviset tulokset, 
talous on tasapainossa suunnitelmakausilla 2024-2026. 
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 Kaupungin väkiluku oli viime vuodenvaihteessa 51.097. Asukasluku kasvoi 
vuoden takaiseen 128 asukkaalla. Ennakkotietojen perusteella asukasluku 
on huhtikuun 2024 lopussa 51.087, joten vähennystä on neljän 
ensimmäisen kuukauden aikana 10 henkilöä.  

 
 Työ- ja elinkeinoministeriön työllisyyskatsauksen mukaan kaupungin 

työttömyysaste oli huhtikuun lopussa 9,4 %, kun se vuodenvaihteessa oli 
11,0 %.  

 
 Seuraavina vuosina suurin muutos kaupungin toiminnassa ja taloudessa 

liittyy tulevaan TE-uudistukseen, joka siirtää työ- ja elinkeinopalveluiden 
järjestämisvastuun kunnille tai niiden muodostamille yhteistyöalueille 
vuoden 2025 alusta. Lisäksi kuntien rahoitusvastuuta työttömyysetuuksista 
laajennetaan koskemaan työmarkkinatuen lisäksi myös perus- ja 
ansiopäivärahaa. Hallitusohjelman ja hallituksen julkisen talouden 
suunnitelman päätösten mukaisesti kuntien toimintaedellytyksiä 
vahvistetaan kuntien tehtäviä ja velvoitteita vähentämällä tai kuntien 
maksutuottoja lisäämällä. Toimenpiteiden sisältö ja kohdentuminen 
täsmentyvät jatkovalmistelussa. 

 
 Huhtikuun talouden toteuman perusteella sekä toimintatuotot että 

toimintakulut ovat toteutuneet hieman alle talousarvion. Henkilöstökulujen 
loppuvuoden kehitykseen vaikuttavat kunta-alan sopimusratkaisun 
mukaiset kesäkuussa voimaan tulevat järjestely- ja 
kehittämisohjelmaeräkorotukset, joiden vaikutukset eivät näy vielä 
huhtikuun toteumassa. Uutta pitkäaikaista lainaa ei ole nostettu 
alkuvuoden aikana. Lyhytaikaista kuntatodistuslainaa oli huhtikuun lopussa 
30,0 miljoonaa euroa. Kokonaislainamäärä huhtikuun lopussa oli noin 59,9 
miljoonaa euroa eli noin 1.172 euroa/asukas, kun vuoden vaihteessa 
lainamäärä oli noin 60,5 miljoonaa euroa eli 1.184 euroa/asukas. Muutetun 
talousarvion mukaan lainanmäärä olisi vuoden 2024 lopussa noin 67 
miljoonaa euroa.  

 
 Kuntaliitto on päivittänyt verotuloennustetta. Tämän hetken 

verotuloennuste on vielä epävarma ja ennusteeseen on syytä suhtautua 
varovaisuuden periaatetta noudattaen. Kuntaliiton verotuloennuste ja 
valtionosuuslaskelmat huomioiden tilikauden alijäämä huhtikuun arvion 
mukaan saattaa olla suurempi kuin kuluvan vuoden muutetussa 
talousarviossa ja alijäämä olisi noin 1,8 miljoonaa euroa. Näin aikaisessa 
vaiheessa vuotta tehtyyn ennusteeseen on kuitenkin syytä suhtautua 
varauksella. Ennustetta päivitetään, kun saadaan uusia päivitettyjä tietoja 
verotuloennusteista ja valtionosuuksista.  

 
 Vuoden 2025 talousarviokehyksen taustaoletukset  
 
 Kaikista uusista kuntatalouteen vaikuttavista valtion toimenpiteistä tai 

linjauksista ei ole vielä tietoa. Tulevien toimenpiteiden osalta voidaan tässä 
vaiheessa ottaa huomioon vain ne toimenpiteet, jotka perustuvat 
voimassaolevaan lainsäädäntöön.  
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 Talousarvion 2025 kehys on laadittu ulkoisille toimintatuotoille ja 
toimintakuluille. Kehyksessä oletuksena on, että toimintatuotot 
kokonaisuudessaan hieman kasvavat vuoden 2024 muutetun talousarvion 
tasosta.  

 
 Toimintakulujen osalta oletuksena on, että kulut kasvavat keskimäärin 6 

prosenttia muutettuun talousarvioon 2024 nähden. Vuonna 2025 
toimintakulujen kasvuun vaikuttaa vuoden 2025 alusta alkaen 
työvoimapalveluiden järjestämisvastuun siirtyminen kunnille ja kuntien 
muodostamille yhteistoiminta-alueille. Kunta-alan sopimus on voimassa 
30.4.2025 saakka. Palkkaratkaisulla on suuri merkitys kuntatalouden 
tulevalle kustannuskehitykselle, sillä henkilöstökulut muodostavat 
kuntasektorin suurimman kuluerän. Vuodelle 2025 palkkojen 
korotusprosenttina käytetään 2,5 prosenttia ja korotusta tarkistetaan 
tarpeen vaatiessa myöhemmin.  

 
 Verotulot on arvioitu Kuntaliiton viimeisen ennusteeseen pohjautuen 

(tilanne toukokuu 2024) nykyisillä veroprosenteilla. Verotuloennusteet ovat 
tässä vaiheessa vielä epävarmoja. Valtionosuudet arvioidaan Kuntaliiton 
ennakollisten valtionosuuslaskelmaan perustuen. Hallitusohjelman 
mukaisesti kuntien rahoituksen ja valtionosuusjärjestelmän kokonaisuus 
uudistetaan vastaamaan kuntien uutta roolia ja sote-uudistuksen 
voimaantulon sekä TE-uudistuksen jälkeistä tilannetta. 
Valtionosuusuudistuksen on tarkoitus tulla voimaan vuoden 2026 alusta. 
Verotuloennuste ja valtionosuuslaskelma tarkistetaan, kun 
kaupunginhallitus päättää tarkennetusta kehyksestä syyskuussa 2024.  

 
 Edellä mainituilla taustaoletuksilla laaditun kaupunkitasoisen kehyksen 

vuosikate on pienempi kuin poistot ja arvonalentumiset, eikä vuosikate 
näin ollen kata poistoja. Talousarviokehyksessä tilikausi jää hyvin vähän 
ylijäämäiseksi. Laaditun kehyksen mukaan lainanmäärä vuoden 2025 
lopussa olisi noin 74,8 miljoonaa euroa muutetun talousarvion mukaan 
laskettuna.  

 
 Investoinnit  
 
 Valtuusto on hyväksynyt talousarvio 2024 yhteydessä 

investointisuunnitelman vuosille 2025-2028. Sen mukaisesti investointitaso 
vuodelle 2025 on 23,9 miljoonaa euroa.  

 
 Esityslistan liitteenä on kaupunkitasoinen kehys laskettuna edellä 

mainituilla taustaoletuksilla ja sen mukainen kaupungin tuloslaskelma ja 
rahoituslaskelma vuodelle 2025 sekä valtuuston hyväksymä (TA2024) 
investointisuunnitelma vuosille 2025-2028.  

 
 Lautakuntakohtaista kehystä ei laadita tässä vaiheessa, vaan 

lautakuntakohtainen raami päätetään syyskuussa kaupunginhallituksessa 
kehyksen tarkistamisen yhteydessä, kun saadaan tarkemmat tiedot mm. 
verotuloennusteista.  
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 Talousarvion valmistelu ja laadinta voidaan kuitenkin aloittaa toimialoilla 
kesäkuussa oheisena olevan talousarviolaadintaohjeen mukaisesti.  

 
 Vuoden 2025 talousarvioprosessin alustava aikataulu 
 
 Talousarvio-ohjeet ja talousarviokehys   24.6.2024 
 Talousarviokehyksen tarkastaminen  syyskuu (vko 37) 
 Lautakuntien talousarviokäsittely  lokakuu (vko 40) 
 Lautakuntien talousarvioneuvottelut  lokakuu (vko 41-42) 
 Henkilöstösuunnitelma henkilöstöjaostossa lokakuu (vko 43) 
 Veroprosenttipäätös KV    lokakuu (vko 43) 
 Kaupunginjohtajan esitys TA  marraskuu (vko 45) 
 Talousarvion käsittely yhteistoimintaelimessä marraskuu (vko 45) 
 Talousarvio KH   marraskuu (vko 47) 
 Talousarvio KV   joulukuu (vko 49) 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus hyväksyy liitteenä olevan talousarvion 2025 

laadintaohjeen sekä lähettää sen toimielimille tiedoksi ja noudatettavaksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 Toimielimet  
 Liikelaitos Salon Vesi 
 
 
Kaupunginhallitus 09.09.2024 § 267 
 
 
Valmistelija vt. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017  
 
 Kaupunginhallitus on käsitellyt kokouksessaan 24.6.2024 § 221 Salon 

kaupungin toiminnan ja talouden kehystä vuodelle 2025 ja talousarvion 
laadintaohjeita. Kaupunginhallitus päätti, että talousarviokehystä 
tarkennetaan syyskuussa. Talousarvioraamin tarkistamisen ohjearvoiksi 
otettiin vuoden 2024 valtuuston hyväksymä talousarvio, jonka se hyväksyi 
kokouksessaan 4.12.2023 § 97. Verotulot ja valtionosuudet on arvioitu 
tämän hetkisten tietojen perusteella. Toimielinkohtaiset raamit on laskettu 
edellä mainituilla periaatteilla.  

 
 Toimintatuotot  
 
 Toimintatuottojen lisäys on 0,6 miljoonaa euroa eli 2 % verrattuna 

talousarvioon. Toimintatuottojen kehittymistä on arvioitu tämän hetken 
arvioon perustuen.  

 
 Toimintamenot  
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 Toimintamenot kasvavat kokonaisuudessaan 8,8 miljoonaa euroa eli 5 % 
verrattuna talousarvioon. Vuonna 2025 toimintakulujen kasvuun vaikuttaa 
erityisesti työvoimapalveluiden järjestämisvastuun siirtyminen valtiolta 
kunnille ja kuntien muodostamille yhteistoiminta-alueille. Samassa 
yhteydessä kuntien vastuu työttömyysetuuksien rahoituksesta laajenee. 
Toimintakulujen osalta kehyksessä on arvioitu TE-uudistuksen yhteydessä 
kaupungille siirtyvien toimintojen vaikutukset. 

 
 Kunta-alan työehtosopimukset ovat voimassa huhtikuuhun 2025 asti. 

Tässä vaiheessa vuoden 2025 henkilöstökuluissa varaudutaan 2,5 % 
korotukseen verrattuna tämän vuoden talousarvioon. 
Henkilöstökustannuksissa on lisäksi huomioitu tämän hetken arvio TE-
uudistuksen yhteydessä kaupungille siirtyvän henkilöstön 
henkilöstökuluista. Henkilöstökustannukset kasvavat kokonaisuudessaan 
noin 3,2 miljoonaa euroa eli 3,2 prosenttia verrattuna talousarvioon.  

 
 Palvelujen ostot kokonaisuutena kasvavat 3,3 miljoonaa euroa eli 9 % ja 

avustukset kasvavat 2,3 miljoonaa euroa eli 37 %.  
 
 Verotulot ja valtionosuudet  
 
 Verotulot on laskettu nykyisellä kunnallisveroprosentilla. Kuntaliitto on 

julkaissut elokuussa viimeisimmän verotuloennusteen.  
 
 Kunnallisverojen arvioidaan kasvavan 7 % ja yhteisöverojen arvioidaan 

laskevan 14 % verrattuna talousarvioon. Kiinteistöverojen arvioidaan 
kasvavan 5 %. Verotulot yhteensä on raamissa arvioitu 116,6 miljoonan 
euron suuruiseksi kuntaliiton viimeisimpään ennusteeseen perustuen. 
Talousarvioon verrattuna verotulot kasvavat raamiin 4 % eli noin 4,8 
miljoonaa euroa. Veroennustetta päivitetään seuraavaksi syyskuun 
lopussa.  

 
 Valtionosuudet perustuvat valtiovarainministeriön elokuussa tekemään 

ennusteeseen, jota päivitetään syyskuun loppupuolella. Valtionosuudet on 
arvioitu yhteensä 29,6 miljoonan euron suuruisiksi, jossa on lisäystä 4,1 
miljoonaa euroa talousarvioon. Verotulot ja valtionosuudet kasvavat 
yhteensä nettona 8,9 miljoonaa euroa talousarvioon verrattuna. 
Valtionosuuden nousua vuonna 2025 selittää TE-uudistuksen voimaantulo, 
minkä seurauksena kuntien peruspalvelujen valtionosuuksiin sisällytetään 
työ- ja elinkeinopalvelujen rahoitus sekä korvaus työttömyysetuuksien 
laajenevasta rahoitusvastuusta.  

 
 Talousarvioraamin 2025 kustannustason muutos toimintakatteen osalta on 

yhteensä 8,2 miljoonaa euroa heikompi verrattuna muutettuun 
talousarvioon 2024.  

 
 Yhteenveto talousarvioraamin perusteista verrattuna kuluvan vuoden 

talousarvioon:  
 
 1. Toimintatuottojen lisäys 2 %, 0,6 miljoonaa euroa  
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 2. Toimintamenojen lisäys 5 %, 8,8 miljoonaa euroa  
 3. Verotulojen lisäys, 4 %, 4,8 miljoonaa euroa  
 4. Valtionsuuksien lisäys, 16 %, 4,1 miljoonaa euroa  
 
 Näillä edellä mainituilla muutoksilla raamituloslaskelman toimintakate tulee 

olemaan -130 miljoonaa euroa ja vuosikatteeksi jää 15,8 miljoonaa euroa, 
joka ei aivan riitä poistojen kattamiseen. Poistojen jälkeen raamin tulos on 
0,5 miljoonaa euroa alijäämäinen ja poistoeron muutoksen jälkeen 
tilikauden yli-/alijäämä on nollan tasolla.  

 
 Vuoden 2023 tilinpäätöksen mukaan kaupungin taseen ylijäämä on 44,5 

miljoonaa euroa. Tämän hetkisten uusien verotuloennusteiden valossa 
tilikauden 2024 alijäämäksi on muodostumassa noin -1,8 miljoonaa euroa. 
Vuoden 2024 talouden ennusteeseen liittyy vielä epävarmuutta erityisesti 
toimintakulujen toteuman suhteen. 

 
 Liitteenä ovat vuodelle 2025 laaditut koko kaupunkitasoinen tuloslaskelma, 

rahoituslaskelma ja toimielinkohtainen raami. 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää hyväksyä liitteenä olevan toimielinkohtaisen 

raamin ja lähettää ne toimielimille tiedoksi ja noudatettaviksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 Toimialajohtajat 
 Liikelaitos Salon Vesi 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 95 
3238/02.02.00.01/2024 
 
 
Valmistelija sivistyspalveluiden johtaja Pia Stoor, pia.stoor@salo.fi, 02 778 4001, 

varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, anna.karlsson@salo.fi, 02 778 
7850, opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688,  

 rehtori Annika Viitanen Friberg, annika.viitanen@salo.fi, 02 778 4642, 
rehtori Päivi Pölönen, paivi.polonen@salo.fi, 02 778 4562, vs. 
taloussuunnittelija Mirka Haanpää, mirka.haanpaa@salo.fi, 02 778 2288 
 
Kaupunginhallitus on käsitellyt kokouksessaan 9.9.2024 § 267 
talousarviokehystä sekä hyväksynyt lautakuntakohtaiset raamit, joka on 
esityslistan liitteenä. Talousarvioraamin ohjearvoiksi otettiin vuoden 2024 
valtuuston hyväksymä talousarvio, jonka se hyväksyi kokouksessaan 
4.12.2023 § 97. Verotulot ja valtionosuudet on arvioitu tämän hetkisten 
tietojen perusteella. Toimielinkohtaiset raamit on laskettu edellä mainituilla 
periaatteilla. Talousarvion 2025 kehys on laadittu ulkoisille toimintatuotoille 
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ja toimintakuluille. Talousarvioesitykset tulee jättää kaupunginhallitukselle 
4.10.2024 mennessä. 
 
Kunta-alan työehtosopimukset ovat voimassa huhtikuuhun 2025 asti. 
Tässä vaiheessa vuoden 2025 henkilöstökuluissa varaudutaan 2,5 % 
korotukseen verrattuna tämän vuoden talousarvioon. 
 
Opetuslautakunnan talousarvio vuodelle 2025 on laadittu nykytilanteen, 
tiedossa olevien muutosten sekä talousarvion 2024 pohjalta. Muutoksia 
vuoden 2025 talousarviossa aiheuttavat mm. seuraavat asiat: 
 
Varhaiskasvatuspalvelut: 
Varhaiskasvatuksen asiakasmaksulaissa elokuussa 2024 tapahtuneet 
tulorajojen nostot ovat vähentäneet varhaiskasvatusmaksujen 
tulokertymää entisestään ja tämä aiheuttaa asiakasmaksutuottojen 
arviointiin haasteita. Palvelusetelin indeksitarkistus lisää 
palvelusetelimenoja. 
 
Perhepäivähoitajilla käytössä olevat työpuhelimet eivät mahdollista kaikkea 
sähköisesti kirjattavaa työtä ja tarvittaviin ohjelmiin pääsyä. Työssäoleville 
perhepäivähoitajille ehdotetaan hankittavaksi leasingsopimuksen mukaiset 
kannettavat tietokoneet, jolloin kirjallisen työn mm. lasten 
varhaiskasvatussuunnitelmien kirjaaminen helpottuu tietokoneen avulla.  
 
Lasten hyvinvointia ja oppimisen tukea lisätään tasoittamalla oppimiseroja 
vahvistamalla lapsille riittävä ja oikea-aikainen tuki ja resurssi. Edellä 
mainittua kehittämistyötä esitetään jatkettavaksi heinäkuussa 2025 
päättyvän hanketyön jälkeen pysyvänä toimintamallina, joka sisältää myös 
yksityiset varhaiskasvatusyksiköt. Tämä edellyttäisi yhden konsultoivan 
varhaiskasvatuksen erityisopettajan tehtävän perustamista, jonka 
palkkakulut voidaan kattaa kokonaisuudessaan lakkauttamalla kaksi 
perhepäivähoitajan tehtävää. 
 
Investointisuunnitelmassa varaudutaan tulevien vuosien osalta päiväkotien 
peruskorjauksiin ja mahdollisesti tarvittaviin kiinteistöjen 
laajennuksiin/uudisrakentamiseen sekä korjattujen kiinteistöjen 
kalustamiseen. Torikadun päiväkodin väistötilojen ulkoinen vuokra lisää 
käyttötalouden menoja. 
 
 
Opetuspalvelut: 
 
Perusopetus: 
Suomea toisena kielenä (S2) opiskelevien oppilaiden määrä on kasvanut. 
Oppilaiden laadukkaan opetuksen ja riittävän sekä oikea-aikaisen tuen 
mahdollistamiseksi esitetään Ollikkalan, Armfeltin ja Uskelan kouluille 
määräaikaista resurssiopettajaa. Opettajien palkkakuluja voidaan kattaa 
osittain takautuvasti myönnettävällä valtionosuudella. Lisäksi esitetään 
kahta määräaikaista koulunkäyntiohjaajaa S2-oppilaiden riittävän 
oppimisen ja koulunkäynnin tuen varmistamiseksi. 
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Valmistavan opetuksen toteuttamiseksi tarvitaan kaksi määräaikaista 
opetusryhmää. Näiden ryhmien toteuttamiseksi tarvitaan kaksi opettajaa ja 
kaksi koulunkäyntiohjaajaa. 
 
Ulkoisen hankerahoituksen ennakoidaan vähenevän. Avustuksia on 
aiempaa vähemmän haettavana. 
 
Perusopetukseen ei esitetä uutta kirjastopedagogin tehtävää.  
 
Perusopetukseen ei esitetä aamu- tai välipalakokeilua yläkouluihin. 
 
Investointisuunnitelmassa varaudutaan koulujen korjaustarpeisiin ja 
oppimisympäristömuutoksiin sekä tarvittaviin laitehankintoihin. 
 
Oppimisympäristöselvityksen edellyttämä kouluverkon tarkastelu 
 
Kaupunginvaltuuston 24.2.2020 § 13 hyväksymässä 
oppimisympäristöselvityksessä linjattiin koulujen oppilasmääristä.  
Kaupunginhallituksen yksimieliseksi päätökseksi tuli, että jos oppilaiden 
lukumäärä alittaa kolme kertaa viiden vuoden aikana 42, niin kolmannen 
alituskerran jälkeen otetaan kantaa koulun jatkamisen 
tarkoituksenmukaisuuteen. Ensimmäinen tarkastelukohta on 20.9.2020. 
Tilastointipäivänä 20.9.2024 ilmenee, että muutamassa perusopetuksen 
koulussa täyttyy em. linjaus. 
 
Oppimisympäristöselvityksen jälkeen kaupunginvaltuusto on 12.12.22 § 
106 hyväksynyt kaupungin strategian. Strategiassa on linjaus elävistä ja 
yhteisöllisistä kylistä. Näiden edellä mainittujen 
oppimisympäristöselvityksen ja strategian linjausten voidaan katsoa olevan 
osittain ristiriitaisia. Meri-Halikon koulua koskevassa päätöksenteossa 
poikettiin oppimisympäristöselvityksen linjauksesta. Osana selvitystä 
linjattiin, että koulun sisäilmahaasteiden yhteydessä ensisijaisesti 
tarkastellaan oppilaiden sijoittamista toiseen kouluyksikköön. Meri-Halikon 
päätöksenteon yhteydessä tästä linjauksesta poikettiin osittain. 3.-6. 
luokkalaiset sijoitettiin Meri-Halikon koulun lakkauttamisen yhteydessä 
Mustamäen kouluun. 1.-2. luokkalaisille perustetiin oma Vartsalan 
opetusyksikkö Mustamäen koulun alaisuuteen. Tämä ratkaisu oli 
kaupunginvaltuuston hyväksymän strategian mukainen.  
 
Jatkossa nähdään tarkoituksenmukaisena selvitellä linjausta, jossa esi- ja 
alkuopetus järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa 
alle 42 oppilasta. Lähipalveluilla tarkoitetaan erillisen opetusyksikön 
perustamista, jossa opiskelevat esiopetuksen ja 1.-2. -luokkien oppilaat. 
Esiopetuksen oppilailla tulisi olla samassa yksikössä mahdollisuus 
täydentävään varhaiskasvatukseen. Ensimmäisen kerran tällainen 
tarkastelu valmistellaan päätöksentekoon vuoden 2026 
talousarviovalmistelun yhteydessä. 

  
Nuorisopalvelut: 
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Nuorisopalvelut jatkavat 2025 kesällä toteutettavaa päiväleiritoimintaa 1-3 -
luokkalaisille lapsille. Kokeilu toteutettiin ensimmäisen kerran vuonna 
2024. Päiväleiritoiminta laajennetaan vuonna. 2025 kahden viikon 
mittaiseksi. Päiväleiritoimintaan esitetään palkattavaksi määräaikaisesti 
koulunkäynninohjaajia sekä yksi toiminnan vastuuohjaaja. 

 
Nuorisopalveluiden palvelurakennetta muutetaan enemmän 
yhteistoiminnallisemmaksi; liikennepuistoon ei enää palkata erillistä 
kesätoiminnan ohjaajaa, vaan työ hoidetaan nuoriso-ohjaajien 
työpanoksella; määräaikaisten tilaohjaajien määrää vähennetään ja 
palkataan määräaikaisia nuoriso-ohjaajia kokeilun ajaksi. 

 
Etsivän nuorisotyön ostopalvelu A-klinikalta päättyi yhden etsivän 
nuorisotyöntekijän osalta 2024. Esitetään palkattavaksi yksi määräaikainen 
etsivän nuorisotyön työntekijä, jonka vastuualueeksi tulee erityisesti 
maahan-muuttotaustaiset nuoret. 

 
Koulussa ja nuorisotilalla toimiva nuoriso-ohjaaja (1) vakinaistetaan v. 
2025 aikana. Vuoden 2025 vakinaistamisen jälkeen on kaksi (2) vakinaista 
nuoriso-ohjaajaa, jotka työskentelevät yläkouluissa ja nuorisotiloilla. 
 
Lukiokoulutus: 
Talousarviossa on varattu määrärahat maksuttoman toisen asteen 
toteuttamiseen. Kaikille opiskelijoille tarjotaan maksuttoman 
oppimateriaalit. 
 
Kaupunginvaltuuston kokouksessa 4.12.2023 § 97 ”Vuoden 2024 
talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelma vuosille 2024-
2026 sekä investointiohjelma 2024–2028” tehtiin seuraava ponsiesitys: 
”Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että lukion aamupalakokeilua 
jatketaan yhdellä vuodella. 
Perusteena jatkamiselle on lasten ja nuorten hyvinvoinnin edistäminen ja 
se, että pidemmän kokeilun myötä aikaansaatujen tulosten ja vaikutusten 
kattava havainnointi olisi mahdollista verrattuna nyt tehtyyn lyhyeen 
kokeiluun, joka lähinnä osoitti sen, että järjestely ylipäänsä on toteuttavissa 
ja että sille on kysyntää. Tähän mennessä saatujen kokemusten 
perusteella on tunnistettu tarve lisähenkilöresurssille aamupalatarjoilun 
järjestelyihin, ja sen mahdollistamiseksi ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden toimintakuluihin esitetään lisättäväksi 20 000 
euroa.  
 
Aamupalakokeilun tulosten ja havaittujen vaikutusten pohjalta tullaan 
arvioimaan järjestelyn jatkamista huomioiden Salon kaikki lukiot. 
Valtuutettu Simo Paassilta ehdotti Timo Lehden ja Jonna Nyyssösen 
kannattamana ponsiesitystä: Salon lukiossa tehdyn aamupalakokeilun 
pohjalta tulee selvittää mahdollisuus aamupalan tarjoamiseen kaikissa 
Salon lukioissa. 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana oli tehty kannatettu 
muutosehdotus, josta oli äänestettävä. 
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ÄÄNESTYS 2:  
Puheenjohtaja esitti, että pohjaesitystä kannattavat äänestävät JAA ja 
Räikkeen muutosehdotusta kannattavat äänestävät EI.  
 
Hyväksyttiin äänestystapa. 
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 JAA-ääntä ja 11 EI-ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
Puheenjohtaja totesi, että äänestyksen voitti kaupunginhallituksen 
pohjaesitys. 
 
Valtuuston puheenjohtaja tiedusteli voiko kaupunginvaltuusto olla 
yksimielinen Paassillan ponsiesityksestä. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi yksimielisesti Paassillan ponsiesityksen.” 
---- 
 
Aamupalakokeiluun ei esitetä jatkoa. 
 
Investointisuunnitelmassa varaudutaan tarvittaviin laite- ja 
esitystekniikkahankintoihin. 
 

 Opistopalvelut: 
 

Musiikkiopisto: 
Musiikkiopiston osalta talousarvioesityksessä on huomioitu langattoman 
verkon kaapelitöiden kustannukset ja työpuhelinten hankinta päätoimiselle 
opetushenkilöstölle. 
 
Kansalaisopisto: 
Kansalaisopiston toimintatuottoihin on arvioitu vähäisiä muutoksia 
valtionavustusten pienenemisenä, joka johtuu hankerahoituksen 
ennakoidusta vähenemisestä. Pientä lisäystä sisäisiin myyntituottoihin 
muodostuu työllisyyspalveluille myytäväksi suunnitellusta maahan 
muuttaneiden koulutuksesta. 
 
Henkilöstömenoihin vakinaisen henkilökunnan osalta vaikuttaa yhden viran 
lakkauttaminen. Määräaikaisen henkilökunnan kustannuksiin on lisätty em. 
maahan muuttaneiden koulutuksen kustannuksia. 
 
Investointiesityksinä taitoliikuntatila, joka ratkaisee sirkuskoulun tilatarpeen 
ja luo uusia mahdollisuuksia taitoliikuntatoimijoiden kanssa tehtävään 
yhteistyöhön sekä Näkkärin esiintymislavan korotus, mikä parantaa 
esitysten toteuttamista sekä esiintyjien että katsojien näkökulmasta. 
 
Opetuslautakunnan talousarvioehdotus vuodelle 2025 on ulkoisten 
toimintatuottojen osalta noin 4,4 miljoonaa euroa ja ulkoisten 
toimintamenojen osalta noin 77,9 miljoona euroa. Opetuslautakunnan 
ulkoinen toimintakate on noin -73,5 miljoonaa euroa ja ylittää annetun 
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raamin noin 190.000 euroa. 
 
Opetuslautakunnan käyttötalouden talousarvioesitys, toiminnan 
painopisteet ja tavoitteet, henkilöstösuunnitelma perusteluineen ja 
investointisuunnitelma perusteluineen vuodelle 2025 ovat esityslistan 
liitteenä. Esityslistan oheismateriaalina on toimialan 
riskienhallintasuunnitelma. 
 
Kaupunginvaltuusto on kokouksessaan 4.9.2023 § 62 hyväksynyt 
kaupunkitasoisen mittariston kaupunkistrategian ”Avaimet kaikkiin oviin” 
seurannalle. Toimialat ja lautakunnat voivat halutessaan asettaa itselleen 
niiden työtä tukevia mittareita, jotka tuodaan kaupunginvaltuuston tiedoksi 
talousarvion hyväksymisen yhteydessä. Samalla päätetään myös 
tarvittavista muutoksista strategian raportointiin. Opetuslautakunta ei ole 
asettanut itselleen erillisiä mittareita kaupunkitasoisten mittareiden lisäksi. 
Kokousasian liitteenä on kaupunkitason strategiamittarit. 
 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginvaltuuston 24.2.2020 § 13 hyväksymässä 

oppimisympäristöselvityksessä linjattiin koulujen oppilasmääristä.  
Kaupunginhallituksen yksimieliseksi päätökseksi tuli, että jos oppilaiden 
lukumäärä alittaa kolme kertaa viiden vuoden aikana 42, niin kolmannen 
alituskerran jälkeen otetaan kantaa koulun jatkamisen tarkoituksen-
mukaisuuteen. Ensimmäinen tarkastelukohta oli 20.9.2020. 
Tilastointipäivänä 20.9.2024 ilmenee, että muutamassa perusopetuksen 
koulussa täyttyy em. linjaus.                                                              
Jatkossa nähdään tarkoituksenmukaisena selvitellä linjausta, jossa esi- ja 
alkuopetus järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa 
alle 42 oppilasta. Lähipalveluilla tarkoitetaan erillisen opetusyksikön 
perustamista, jossa opiskelevat esiopetuksen ja 1.-2. -luokkien oppilaat. 
Esiopetuksen oppilailla tulisi olla samassa yksikössä mahdollisuus 
täydentävään varhaiskasvatukseen. Ensimmäisen kerran tällainen 
tarkastelu valmistellaan päätöksentekoon vuoden 2026 talousarvio-
valmistelun yhteydessä.  
 
Opetuslautakunta päättää hyväksyä edellä olevan sekä liitteenä olevan 
talousarvioehdotuksen vuodelle 2025 ja lähettää sen edelleen 
kaupunginhallitukselle ja kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta oli kokouksessa asiantuntijana läsnä 
Mirka Haanpää. 
 
Henkilöstösuunnitelma 2025-2028  
Uudet virat ja työsuhteet 2025-2028 hyväksyttiin esityksen mukaisesti.  
Kokonaan lakkautettavat tehtävät 2025 hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
Määräaikaiset toimet ja työsuhteet 2025-2028 hyväksyttiin esityksen 
mukaisesti.  



 

 

Pöytäkirja 11/2024  41(57) 

 
Kaupunginhallitus § 221 24.06.2024 
Kaupunginhallitus § 267 09.09.2024 
Opetuslautakunta § 95 01.10.2024 
 

 

  
Sivistyspalveluiden toimintastrategia 2025-2028 
Sivistyspalveluiden hallinto hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
Varhaiskasvatuspalvelut hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Opetuspalvelut 
Perusopetuspalvelut: 
  
Jaakko Halkilahti ehdotti, että perusopetukseen, kohtaan Aineet, 
tarvikkeet, tavarat lisätään 70 000 euroa. 
Opetuslautakunta hyväksyi yksimielisesti tehdyn ehdotuksen.  
  
Lukiokoulutus hyväksyttiin esityksen mukaisesti.  
Nuorisopalvelut hyväksyttiin esityksen mukaisesti.  
Opistopalvelut; kansalaisopisto ja musiikkiopisto hyväksyttiin esityksen 
mukaisesti.  
 
Merkittiin, että opetuslautakunta piti neuvottelutauon klo 18.29 - 18.36. 
 
Investointisuunnitelma 2025-2029: 
Korvausinvestoinnit hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
Laajennusinvestoinnit hyväksyttiin esityksen mukaisesti.  
Uusinvestoinnit hyväksyttiin esityksen mukaisesti.  
 
Riskienhallintasuunnitelma hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunkistrategian mittarit ja toimenpiteet hyväksyttiin esityksen 
mukaisesti.  
 
Kaupunginvaltuuston 24.2.2020 § 13 hyväksymässä 
oppimisympäristöselvityksessä linjattiin koulujen oppilasmääristä.  
Kaupunginhallituksen yksi-mieliseksi päätökseksi tuli, että jos oppilaiden 
lukumäärä alittaa kolme kertaa viiden vuoden aikana 42, niin kolmannen 
alituskerran jälkeen otetaan kantaa koulun jatkamisen 
tarkoituksenmukaisuuteen. Ensimmäinen tarkastelukohta oli 20.9.2020. 
Tilastointipäivänä 20.9.2024 ilmenee, että muuta-massa perusopetuksen 
koulussa täyttyy em. linjaus. 
 
Jatkossa nähdään tarkoituksenmukaisena selvitellä linjausta, jossa esi- ja 
alkuopetus järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa al-
e 42 oppilasta. Lähipalveluilla tarkoitetaan erillisen opetusyksikön 
perustamista, jossa opiskelevat esiopetuksen ja 1.-2. -luokkien oppilaat. 
Esiopetuksen oppilailla tulisi olla samassa yksikössä mahdollisuus 
täydentävään var-haiskasvatukseen. Ensimmäisen kerran tällainen 
tarkastelu valmistellaan päätöksentekoon vuoden 2026 
talousarviovalmistelun yhteydessä.  
 
Opetuslautakunta hyväksyi edellä olevan sekä liitteenä olevan talousarvio-
ehdotuksen vuodelle 2025 edellä olevalla muutoksella täydennettynä ja 
päätti lähettää sen edelleen kaupunginhallitukselle ja 
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kaupunginvaltuustolle hyväksyttäväksi.  
 
Merkittiin, että Mirka Haanpää poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn 
jälkeen klo 19.15. 

 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 
Liitteet 

Liite 2 Tuloslaskelma, syyskuu raami 2025 
Liite 3 Rahoituslaskelma, syyskuu raami 2025 
Liite 4 Toimielinkohtainen raami 2025 
Liite 5 Kaupunkistrategian mittarit ja toimenpiteet, opetuslautakunta 
Liite 6 Talousarvio 2025, opetuslautakunta 
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Janne Väistön ym. valtuustoaloite kielisaareketoiminnan kehittämiseksi 
 
Kaupunginvaltuusto 05.02.2024 § 11 
 
 Janne Väistö ym. tekivät seuraavan valtuustoaloitteen: 
 
 Valtuustoaloite kielisaareketoiminnan kehittämiseksi 
 
 Suomi on kaksikielinen maa, josta löytyy sekä yksikielisiä että kaksikielisiä 

kuntia. Lisäksi Suomessa on 15 kielisaareketta: Pori, Hyvinkää, Jyväskylä, 
Kerava, Kotka, Kouvola, Lahti, Nurmijärvi, Kaarina, Vihti, Tampere, 
Hämeenlinna, Tuusula, Oulu ja Salo. Kielisaareke on yksikielinen 
suomenkielinen kunta, jossa on ruotsinkielistä koulutusta. 

 
 Nykytilanne Salossa 
 
 Solsträlarna on ruotsinkielinen sisarusryhmäjoka kuuluu Ollikkalan 

päiväkotiin, ja henkilökunta on osa samaa työyhteisöä. Ruotsinkieliseen 
varhaiskasvatukseen pääseminen edellyttää Salossa sitä, että yhden 
huoltajan on oltava ruotsinkielinen. 

 
 Salo svenska skola sijaitsee Ollikkalan koulussa. Yhdysluokalla (1-6) on 

luokanopettaja ja koulunkäyntiavustaja. Koulu toimii 
tarkoituksenmukaisissa tiloissa ja esikouluoppilaat päiväkodista osallistuvat 
säännöllisesti koulun oppitunneille. Suurin osa oppilaista jatkaa 
yläkouluopintoja ruotsiksi Turussa tai Raaseporissa. 

 
 Salo on elokuusta 2021 alkaen ollut mukana Kielisaarekeprojektissa 

(Kuntaliitto 2021-23, Hanasaaren ruotsalais-suomalainen kulttuurikeskus 
2023-). Salo on tällä hetkellä pienin Suomen kielisaarekkeista. 

 
 Kielisaareketoiminnalla on kunnalle merkitystä 
 
 Mahdollisuus ruotsinkieliseen koulunkäyntiin suomenkielisessä kunnassa 

voi olla ratkaiseva tekijä, kun monikielinen perhe päättää asuinpaikastaan. 
Siksi kielisaareketoimintaa voidaan pitää suomenkielisten kuntien valttina, 
kun tavoitteena on saada lisää kuntalaisia. 

 
 Salon lähikunnissa (Kemiönsaari, Parainen, Raasepori, Turku) asuu 

yhteensä noin 40 000 ruotsinkielistä. Tästä huolimatta Salossa 
järjestettävä ruotsinkielinen varhaiskasvatus ja alakoulu ovat niin omille 
kuin naapurikuntien asukkaille lähes tuntemattomia. Ruotsinkielisen 
koulutuksen näkyvyyden lisääminen voisi houkutella Saloon uusia 
asukkaita. Oppilasmäärän aktiivinen kasvattaminen houkuttelisi lisää 
oppilaita ja pätevää henkilökuntaa. 

 
 Esitämme, että Salon kaupunki aloittaa aktiivisen työn ruotsinkielisen 

varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen kehittämiseksi. Tavoitteena tulisi 
olla toiminnan laajentaminen hyödyntämällä aktiivista tiedottamista niin 
kunnan omille asukkaille kuin asukasmarkkinoinnissa. Tavoitteena olisi 
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tehdä ruotsinkielinen koulupolku houkuttelevaksi vaihtoehdoksi Salossa. 
Samalla tulisi tarkastella ns. pääsyvaatimuksia ja yhdistää ne muiden 
kielisaarekekuntien mukaisiksi. Lisäksi tulisi arvioida ruotsinkielisen 
kielikylpytoiminnan käynnistämisestä varhaiskasvatuksessa. Tästä löytyy 
jo toimivia käytäntöjä muista kielisaarekekunnista. 

 
 Allekirjoittaneet 
 Janne Väistö 
 Kokoomuksen valtuustoryhmä 
 
 Johannes Alaranta 
 Kaarlo Alanko 
 Petteri Rissanen 
 Eetu Sadeharju 
 Saku Nikkanen 
 Marjaana Mänkäri 
 Marja Ruokonen 
 Karoliina Vierjoki-Väätäinen” 
 
 Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 
 
 
Tiedoksianto Varhaiskasvatusjohtaja  
 Opetusjohtaja  
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 96 
567/00.02.50/2024 
 
 
Valmistelija Varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, anna.karlsson@salo.fi, 044 778 

7850 ja opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 044 778 4688. 
 
 Ruotsinkielinen päiväkotiryhmä Solstrålarna 
 
 Ollikkalan päiväkodissa on seitsemän lapsiryhmää, joista yksi lapsiryhmä 

on ruotsinkielinen. Ryhmässä on tällä hetkellä seitsemän lasta. Lisäksi 
Salossa on väestötietojen mukaan äidinkielenään ruotsia puhuvia alle 
kouluikäisiä lapsia noin kaksikymmentä, joiden huoltajat ovat vallinneet 
lapsensa varhaiskasvatuspaikan kodin läheltä suomenkielisestä 
päiväkodista tai palvelusetelillä ympäristökuntien ruotsinkielisistä 
palveluista. Varhaiskasvatuksen tavoitteena ei ole kielen opettaminen vaan 
lapsen oman äidinkielen(suomi/ruotsi) tukeminen. Salossa ruotsinkieliseen 
varhaiskasvatukseen pääseminen edellyttää, että lapsen äidinkieli on 
väestötietojen mukaan ruotsi ja myös toisen huoltajan on oltava 
ruotsinkielinen. 

 
 Yhdistyneiden Kansakuntien lapsen oikeuksia koskevan yleissopimuksen 

mukaan sopimusvaltiot tunnustavat jokaisen lapsen oikeuden 
koulutukseen. Niissä valtioissa, joissa on etnisiä, uskonnollisia tai kielellisiä 
vähemmistöjä tai alkuperäisväestöön kuuluvia henkilöitä, on 30. artiklan 
mukaan tällaiseen vähemmistöön tai alkuperäiskansaan kuuluvalta 
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lapselta ei saa evätä oikeutta omaan kulttuurielämäänsä yhdessä muiden 
ryhmänsä jäsenten kanssa, tunnustaa ja harjoittaa omaa uskontoaan tai 
käyttää omaa kieltään.  

 
 Perustuslain 17 §:n mukaan Suomen kansalliskielet ovat suomi ja ruotsi. 

Jokaisen oikeus käyttää tuomioistuimessa ja muussa viranomaisessa 
asiassaan omaa kieltään, joko suomea tai ruotsia, sekä saada 
toimituskirjansa tällä kielellä turvataan lailla. Julkisen vallan on 
huolehdittava maan suomen- ja ruotsinkielisen väestön sivistyksellisistä ja 
yhteiskunnallisista tarpeista samanlaisten perusteiden mukaan.  

 
 Kielilain 23 §:n mukaan viranomaisten on varmistettava, että yksilön 

kielelliset oikeudet toteutuvat käytännössä. Varhaiskasvatuslain 8 §:n 1 
momentin mukaan kunnan on huolehdittava siitä, että jokainen lapsi voi 
saada varhaiskasvatuksen äidinkielellään, suomeksi, ruotsiksi tai saamen 
kielellä tai saamen kielen 3 §:n 1 momentissa tarkoitetulla tavalla. Lapsen 
oikeus varhaiskasvatukseen suomeksi, ruotsiksi ja saameksi on laaja. 
Käytännössä lapsen vanhemmat tai muut huoltajat päättävät lapsen 
oikeudesta varhaiskasvatukseen omalla äidinkielellään.   

 
 Salo svenska skolan 
 Tänä syksynä Salo svenska skolanissa on vuosiluokilla 3–6 yhteensä 

kahdeksan oppilasta. Ruotsinkielisille tuleville ensimmäisen luokan 
oppilaille osoitetaan aina lähikouluksi Salo svenska skolan. Mikäli perhe 
haluaa lapsensa toiseen kouluun, heidän tulee hakea erikseen 
koulunkäyntioikeutta muuhun kuin lähikouluunsa. Tällä hetkellä on 
kymmenen ruotsia äidinkielenään puhuvaa oppilasta suomenkielisissä 
alakouluissa ja viisi oppilasta suomenkielisissä yläkouluissa. Kaikkien 
näiden alakoulun oppilaiden lähikoulu olisi Salo svenska skolan, mutta 
perheet ovat valinneet mieluummin kotia lähempänä olevan 
suomenkielisen koulun. Koulun valintaan vaikuttavat usein koulumatkojen 
pituus sekä lapsen kaverisuhteet. 

 
 Lisäksi yhteensä kolme Salossa asuvaa ruotsinkielistä oppilasta käy 

koulua Kemiönsaarella ja Raaseporissa. Näiden oppilaiden kohdalla 
koulumatka tulisi kohtuuttoman pitkäksi Salo svenska skolaniin ja toisen 
kunnan ruotsinkielinen koulu on lähempänä asuinpaikkaa. Lisäksi 
vaikutusta on myös sillä, että naapurikuntien ruotsinkieliset koulut ovat 
isompia yksiköitä, mikä mahdollistaa laajemman resurssien käytön ja 
monipuolisemman opetuksen tarjoamisen. 

 
 Nykyään yhä useampi perhe on monikielinen ja Salon ruotsinkieliseen 

perusopetukseen on mahdollista osallistua, vaikka äidinkieli olisi muu kuin 
ruotsi. Tällöin oppilaalla on kuitenkin oltava ruotsin kielessä riittävät tiedot 
ja taidot, jotta pystyy opiskelemaan ruotsin kielellä ikätasoisesti 
opetussuunnitelman mukaisesti. Salo svenska skolanin opettaja varmistaa 
monipuolisilla arviointimenetelmillä oppilaan riittävän ruotsin kielen taidon. 
Mahdollisesti tarvittava koulukuljetus järjestetään näissä tapauksissa 
voimassa olevien koulukuljetusperiaatteiden mukaisesti. 
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 Salon koulujen verkkosivustolla Salo svenska skolanilla on oma 
esittelysivu. Lisäksi kaupungin perusopetuksen etusivuilla kerrotaan, että 
Salossa on opetusta molemmilla kotimaisilla kielillä.  

 
 Tiedotuksen edistäminen 
 
 Ruotsinkielisestä koulusta ja varhaiskasvatuksesta tiedottaminen ei yksin 

ratkaise lapsi- ja oppilasmäärän haasteita, koska valintaan vaikuttavat 
myös muut seikat, kuten koulun ja päiväkodin saavutettavuus ja perheen 
henkilökohtaiset toiveet. Vaikka ruotsinkielisestä koulusta ja päiväkodista 
tiedotettaisiin aktiivisesti ja sitä markkinoitaisiin kunnan palveluna, nämä 
perheiden priorisoimat käytännön seikat – kuten lähempänä sijaitseva 
suomenkielinen koulu tai päiväkoti sekä lapsen kaveripiiri vaikuttavat 
merkittävästi heidän päätöksiinsä varhaiskasvatus- tai koulupaikasta. 
Tiedottaminen voi toki lisätä tietoisuutta ruotsinkielisistä palveluista, mutta 
se ei välttämättä muuta niitä käytännön olosuhteita, jotka ohjaavat 
valtaosan perheistä suomenkielisiin päiväkoteihin tai kouluihin. 

 
 Kaupungin varhaiskasvatus- ja opetuspalveluiden tehtävänä on tarjota 

kaikille oppilaille ja perheille tasapuolisesti tietoa ja mahdollisuuksia eri 
varhaiskasvatus- ja kouluvaihtoehdoista riippumatta siitä, minkä kielen tai 
koulutusmuodon perhe valitsee. Yhden koulun tai päiväkodin erillinen 
markkinointi voisi antaa vaikutelman, että kaupunki suosii tiettyä 
päiväkotia, koulua tai koulutuslinjaa, mikä ei olisi yhdenvertaisuuden 
periaatteiden mukaista.  

 
 Salon esi- ja perusopetuksen toimintaa sekä lukiokoulutusta esitellään 

monipuolisesti Oppiva Salo -ryhmässä Facebook –somealustalla. Myös 
Salo svenska skolanin arkipäivää tai esim. erilaisista tapahtumista ja 
teema -päivistä voidaan tuoda esiin opetustoimen some -kanavassa. 
Lisäksi Salo svenska skolanilla on yhdessä päiväkotiryhmän Solstrålarna 
kanssa oma some –kanavansa, jossa esitellään koulun ja päiväkodin 
tapahtumia sekä tehdään näkyväksi yksiköiden toimintaa. 

 Salon kielisaareketoimintaa voitaisiin hyödyntää tehokkaammin ja 
laajemmin osana kunnan markkinointia ja tiedotusta ruotsinkielisistä 
palveluista kokonaisuutena. Kielisaareke-projektin tapaamisessa Svensk 
träff i Salo, joka pidettiin 4.9.2024, esitettiin ehdotus "Även på svenska i 
Salo" -kampanjasta. Tämän kampanjan tarkoituksena olisi tuoda esiin 
paikallisten ruotsinkielisten palveluiden, yhteisöjen, yhdistysten ja 
organisaatioiden välistä yhteistyötä. 

 
 Ruotsinkieliset palvelut ja tapahtumat voisivat olla osa kunnan 

markkinointia, jossa korostetaan kaksikielisyyttä ja sen etuja. 
Kaksikielisyyttä voidaan pitää kunnan vahvuutena erityisesti 
muuttomarkkinoinnissa, mikä auttaa houkuttelemaan uusia asukkaita ja 
yrityksiä. Monipuolinen tiedotus, joka toimii sekä suomeksi että ruotsiksi, 
voi lisätä kunnan vetovoimaa monikielisille perheille ja yrityksille. Kampanja 
ja sen viestit voivat lisätä tietoisuutta kunnan ruotsinkielisistä palveluista 
sekä osoittaa, että kunta tukee aktiivisesti kaksikielistä ja kulttuurisesti 
rikasta yhteisöä. Tämä kokonaisuus edistäisi kunnan brändiä 



 

 

Pöytäkirja 11/2024  47(57) 

 
Kaupunginvaltuusto § 11 05.02.2024 
Opetuslautakunta § 96 01.10.2024 
 

 

houkuttelevana, kaksikielisenä ja monikulttuurisena asuinpaikkana sekä 
työympäristönä. 

 
 Opetuspalvelut kehittää Salo svenska skolanin esittelyä ja näkyvyyttä 

yhtenä osana kaupungin koulutuspalveluita. Tavoitteena on varmistaa, että 
Salo svenska skolanin toiminta jatkuu vahvana ja tunnistettavana osana 
paikallista koulutustarjontaa. 

 
 Salossa asuvien ruotsinkielisten alakoululaisten lähikouluna säilyy 

jatkossakin Salo svenska skolan. Tämä takaa, että ruotsinkielisillä 
oppilailla on mahdollisuus saada opetusta omalla äidinkielellään 
paikallisesti omassa kunnassaan. 

 
 Muiden kuin äidinkieleltään ruotsinkielisten oppilaiden on mahdollista 

osallistua Salo svenska skolanin opetukseen, jos heidän ruotsin kielen 
taitonsa ovat riittävät. Tämä tukee kaksikielisyyden edistämistä ja tarjoaa 
monikielisille perheille joustavia vaihtoehtoja lasten koulutukseen. Tällöin 
koulukuljetus järjestetään Salon koulukuljetusperiaatteiden mukaisesti. 

 
 Varhaiskasvatus- ja opetuspalvelut tekevät yhteistyötä kaupungin 

viestinnän kanssa, jotta ruotsinkielisyys nostetaan esiin kaupungin 
tiedotuksessa ja Salo profiloituu näkyvästi kielisaarekekuntana. 

 
 Kielikylpytoiminta 
 
 Kielikylpyä ei säännellä Suomessa lailla. Perusopetuslain 10 §:ssä 

annetaan kouluille mahdollisuus välittää osa opetuksen muulla kuin edellä 
mainitulla opiskelijan omalla kielellä, jos tämä ei vaaranna oppilaan kykyä 
seurata opetusta. Henkilökunnan kelpoisuus peruskoulun kielikylpyyn 
säännellään opetushallituksen määräyksellä OPH-802-2023. 

 
 Åbo Akademi opettaa kielikylpypedagogiikkaa. Åbo Akademin mukaan 

kielikylpy on Suomessa vapaaehtoinen monikielinen opetusohjelma, joka 
on yleensä tarkoitettu lapsille, joiden äidinkieli ei ole kielikylpy. Suomessa 
tarjolla oleva ohjelma on varhainen täydellinen kieleen uppoutuminen. 
Tämä ohjelma alkaa aikaisintaan kolmen vuoden iässä ja viimeistään 
esiopetus vuonna ja jatkuu perusopetuksen loppuun asti. Varhaisen 
täydellisen kielikylvyn ilmeisin piirre on, että alussa opetus annetaan 
pääosin muulla kielellä kuin opiskelijoiden äidinkielellä. Ensimmäisen 
kielen ja muiden kielten opetus lisääntyy vähitellen. Varhaisessa 
täydellisessä kielikylvyssä päiväkodin henkilökunta käyttää lasten kanssa 
vain kielikylpykieltä. Lapsia rohkaistaan käyttämään kylpykieltä alusta 
alkaen, mutta käytännössä tilanteet ovat usein kaksikielisiä, koska lapset, 
varsinkin ensimmäisinä vuosina, käyttävät molempia kieliä rinnakkain. 
Kielikylvyn tavoitteena on, että lapset saavuttavat toiminnallisen taidon 
kirjoittaa ja puhua kielikylvyn kielellä samaan aikaan, kun heidän 
ensimmäinen kieli kehittyy. Tämä tarkoittaa, että kielikylpyryhmän 
kieliympäristö on vahvasti kaksikielinen, ei selvästi ruotsinkielinen. 
Ympäröivä kieliympäristö Salon kaltaisessa kaupungissa on pääosin 
suomenkielinen, mikä asettaa erityisen suuria odotuksia siitä, että 
varhaiskasvatuksen tulee olla selkeästi ruotsinkielistä ruotsinkielisille 
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lapsille. Aluehallintoviraston kannanoton mukaan lapsella, jonka äidinkieli 
on ruotsi tai suomi, on oikeus kokopäiväiseen varhaiskasvatukseen 
äidinkielellään varhaiskasvatuslain 8 §:n mukaisesti. 
Varhaiskasvatuksessa kielikylpyryhmän toiminta vaatii erillisen 
kielikylpyryhmän perustamista, tiloja ja kielikylpytoimintaan koulutetun 
henkilöstön. Ruotsin- ja suomenkielistä varhaiskasvatustoimintaa ei voi 
varhaiskasvatuslain mukaan yhdistää.  

 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Varhaiskasvatus- ja opetuspalvelut kehittävät Salon ruotsinkielisen 

toiminnan esittelyä ja näkyvyyttä osana kaupungin koulutus – ja 
varhaiskasvatuspalveluita. Tavoitteena on varmistaa, että Salon 
ruotsinkielisen päiväkotiryhmän ja Svenska skolanin toiminta jatkuu 
vahvana ja tunnistettavana osana paikallista varhaiskasvatus- ja 
koulutustarjontaa. Kielikylpytoimintaa ei ole mahdollista perustaa nykyisen 
ruotsinkielisen päiväkotitoiminnan yhteyteen. Kielikylpytoiminta vaatisi 
erillisen kielikylpyryhmän perustamista, tiloja ja kielikylpytoimintaan 
koulutetun henkilöstön palkkaamista. 
 
Opetuslautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 



 

 

Pöytäkirja 11/2024  49(57) 

 
Opetuslautakunta § 97 01.10.2024 
 

 

 
Tupuri-Anjalan päiväkodin nimen muutos 1.11.2024 alkaen 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 97 
4469/00.01.00.09/2024 
 
 
Valmistelija varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, anna.karlsson@salo.fi, 02 778 

7850 
 
 Tupurissa sijaitsee Tupuri-Anjalan päiväkoti, johon on kuulunut kaksi eri 

kiinteistöä. Keväällä tulipalossa tuhoutunut Tupurin yksikkö sijaitsi 
Tammenrinteessä ja Anjalan yksikkö sijaitsee Taimistokadulla samassa 
kiinteistössä Tupurin koulun kanssa. 

 
 Päiväkoti on yksi hallinnollinen yksikkö ja kustannuspaikkakohde, joten on  

perusteltua muuttaa päiväkodin nimi Tupurin päiväkodiksi.    
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää, että Tupuri-Anjalan päiväkodin nimi muutetaan 

Tupurin päiväkodiksi 1.11.2024 alkaen. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Lounais-Suomen aluehallintovirasto / Kirjaamo 
                                           Opetushallitus / Kirjaamo 
                                           Paikkatietoinsinööri 
                                           Paikkatietosuunnittelija 
 Palveluohjaus, varhaiskasvatus 
 Varhaiskasvatuksen toimistosihteerit 
 Päiväkotien johtajat 
 Ravitsemis- ja puhtaanapitopäällikkö 
 Tilapalvelut 
 Kiinteistöpäällikkö 
 Talouspalvelut 
 Hallintopalvelut 
 Koulukuljetukset

mailto:anna.karlsson@salo.fi
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Perusopetuksen ja lukiokoulutuksen sekä musiikkiopiston työsuunnitelmat lukuvuodelle 2024-
2025 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 98 
4204/12.00.01.01/2024 
 
 
Valmistelija sivistyspalveluiden johtaja Pia Stoor, pia.stoor@salo.fi, p. 02 778 4001, 

opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, p. 02 778 4688,  
hallintoasiantuntija Jaana Säilä, jaana.saila@salo.fi, 02 778 4005 
 
Perusopetuksen, lukiokoulutuksen ja musiikkiopiston rehtorit ovat yhdessä 
opettajakunnan kanssa laatineet koulukohtaiset työsuunnitelmat 
lukuvuodelle 2023-2024.  
 
Perusopetusasetuksen 9 §:n sekä lukiokoulutuksen asetuksen 3 §:n 
mukaan opetuksen järjestäjän tulee laatia lukuvuosittain 
opetussuunnitelmaan perustuva suunnitelma, jossa määrätään opetuksen 
yleisestä järjestämisestä, opetustunneista ja opetuksen yhteydessä 
järjestettävästä muusta toiminnasta sekä työajoista, koulun ulkopuolella 
annettavasta opetuksesta sekä muista tarpeellisista opetuksen 
järjestämiseen liittyvistä asioista. 
 
Suunnitelmat on ohjeistettu laatimaan koulussa tiimeissä tai 
opettajakunnan kanssa. Hyväksymisprosessin jälkeen suunnitelma on 
huoltajien luettavissa. Lukuvuoden aikana tehtävät pienet  
työsuunnitelmamuutokset ja –tarkennukset tehdään täydennyksinä Wilma-
ohjelmaan. (Perusopetusasetus 9 § 2. mom.) 
 
Koulujen työsuunnitelmissa on kursivoituja tekstiosuuksia, jotka on 
voimassa tämän ja seuraavan lukuvuoden. 
 
Salon kaupungin hallintosäännön mukaan opetuslautakunta päättää 
perusopetuksen ja lukiokoulutuksen vuosittaisten työsuunnitelmien 
hyväksymisestä. 
 
Musiikkiopisto antaa taiteen perusopetuksen laajan oppimäärän mukaista 
opetusta. Opetus koostuu pääasiassa alle kouluikäisille tarkoitetusta 
varhaisiän musiikkikasvatuksesta, kouluikäisille tarkoitetusta perus- ja 
syventävistä opinnoista sekä aikuisille annettavasta opetuksesta. 
Opetuksessa noudatetaan Opetushallituksen opetussuunnitelman 
perusteiden mukaan laadittua opetussuunnitelmaa. 
 
Musiikkiopiston työsuunnitelmassa on määritelty toiminnan kehittämisen 
painopistealueet, kuvattu oppilaitoksen oppimiskäsitys ja toimintakulttuuri 
sekä täsmennetty johtamiseen ja henkilöstöön liittyviä asioita. 
 
Perusopetuksen ja lukiokoulutuksen sekä musiikkiopiston työsuunnitelmat 
ovat oheismateriaalina.  
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Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 
 

Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää hyväksyä perusopetuksen, lukiokoulutuksen ja 
musiikkiopiston työsuunnitelmat lv. 2024-2025. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Perusopetuksen rehtorit 
 Lukiokoulutuksen rehtorit 
 Musiikkiopiston rehtori 
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Henkilötietojen tarkistuspyyntö (JulkL 24.1 § 7) 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 99 
4284/07.01.01.02.02/2024 
 
 
 Tämä asia käsitellään opetuslautakunnan salaisella esityslistalla. Salassa 

pidon peruste: JulkL 24.1 § 7. 
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Viranhaltijapäätökset 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 100 
   
 
 Toimielimen kokousjärjestelmään on julkaistu ajalla 12.9. – 25.9.2024 

tehdyt viranhaltijapäätökset.  
 
 Toimielimellä on oikeus ottaa käsiteltäväkseen asia, jossa alempi 

viranomainen on tehnyt päätöksen. Otto-oikeudesta säädetään kuntalain 
92 §:ssä. 

 
 Hallintosäännön 51 §:n mukaan asian ottamisesta lautakunnan tai jaoston 

käsiteltäväksi voi päättää lautakunta tai jaosto, sen puheenjohtaja tai sen 
esittelijä, jollei ole ilmoitettu asian ottamisesta kaupunginhallituksen käsitel-
täväksi. 

 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Toimielin päättää, että se ei käytä kuntalain 92 §:n mukaista otto-

oikeuttaan liitteessä esitettyihin viranhaltijoiden päätöksiin. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
 
Liitteet 

Liite 7 Viranhaltijapäätösluettelo ajalta 12.9. - 25.9.2024, 
opetuslautakunta 1.10.2024 
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Opetuslautakunta § 101 01.10.2024 
 

 

 
Tiedoksi tulleet asiat 
  
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 101 
   
 

Toimielimelle tuodaan tiedoksi seuraavat asiat: 
 
1. Lounais-Suomen aluehallintoviraston selvityspyyntö liittyen kunnallisen 

varhaiskasvatuksen henkilöstön kelpoisuuteen, LSAVI/11238/2024 
 

2. Eduskunnan oikeusasiamies on tehnyt ratkaisun kanteluasiassa 
EOAK/3656/2023, koskien lapsen iltapäivähoidon järjestämistä.  
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Merkitään tiedoksi. 

 
Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 88, § 89, § 90, § 91, § 92, § 94, § 
95, § 96, § 99, § 100, § 101 

 

Muutoksenhakukielto 
Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei 
saa kuntalain 136 §:n mukaan hakea muutosta. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 93, § 97, § 98 
 
Oikaisuvaatimusohje 
  
 Tähän päätökseen tyytymätön voi tehdä kirjallisen oikaisuvaatimuksen. 

Päätökseen ei saa hakea muutosta valittamalla tuomioistuimeen. 

Oikaisuvaatimusoikeus 
 Oikaisuvaatimuksen saa tehdä: 
 

• se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai 
etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä 

 
• kunnan jäsen. 

Oikaisuvaatimusaika 
 Oikaisuvaatimus on tehtävä 14 päivän kuluessa päätöksen 

tiedoksisaannista. 
 
 Oikaisuvaatimus on toimitettava Salon kaupungin kirjaamoon määräajan 

viimeisenä päivänä ennen kirjaamon aukioloajan päättymistä.  
 
 Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 

seitsemän päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista 
sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä 
tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena päivänä viestin lähettämisestä.  

 
 Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän 

kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.  
 
 Tiedoksisaantipäivää ei lueta oikaisuvaatimusaikaan. Jos 

oikaisuvaatimusajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, 
vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa 
oikaisuvaatimuksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 

Oikaisuvaatimusviranomainen 
 Viranomainen, jolle oikaisuvaatimus tehdään, on  
 Opetuslautakunta. 
 
 Kirjaamon yhteystiedot: 
 Salon kaupunki, kirjaamo 
 Postiosoite: PL 77, 24101 Salo 
 Käyntiosoite: Tehdaskatu 2, 24101 Salo 
 Sähköpostiosoite: kirjaamo@salo.fi 
 Puhelinnumero: 02 778 2043 
 
 Kirjaamon aukioloaika on ma - to 8.00 - 16.00 ja pe 8.00 - 14.45. 
 Kirjaamo palvelee aattopäivinä tai aaton ollessa vapaapäivä, aattoa 

edeltävänä arkipäivänä klo 8.00 - 14.00. 

Oikaisuvaatimuksen muoto ja sisältö 



 

 

Pöytäkirja 11/2024  57(57) 

 

 

 Oikaisuvaatimus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää 
vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 

 
 Oikaisuvaatimuksessa on ilmoitettava: 
 

• päätös, johon haetaan oikaisua 
• millaista oikaisua vaaditaan 
• millä perusteella oikaisua vaaditaan. 

 
 Oikaisuvaatimuksessa on lisäksi ilmoitettava lähettäjän nimi sekä 

tarvittavat yhteystiedot asian hoitamiseksi.   
 
 Jos oikaisuvaatimuspäätös voidaan antaa tiedoksi sähköisenä viestinä, 

yhteystietona pyydetään ilmoittamaan myös sähköpostiosoite. 

Pöytäkirja 
 Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Salon kaupungin 

kirjaamosta. 
 
 Pöytäkirja viety nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon 9.10.2024. 
 


